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Stručni časopis “Hrvatska pčela” osnova-
lo je Hrvatsko-slavonsko pčelarsko društ-
vo u Osijeku 1881. godine, te je u počet-
ku tiskan kao “Slavonska pčela”, zatim kao 
“Hrvatska pčela” i “Pčela”. To je jedan od 
najstarijih pčelarskih časopisa u svijetu.

Fotografija na naslovnici: Pčela na cvijetu lipe Autor: D. Jurišić

OBAVIJEST U VEZI POSTUPKA UPISA U JRDŽ I EPP

Ukoliko pčelar koji se upisuje po prvi puta u Evidenciju pčelara i pčelinjaka (dalje: „EPP“) još nije registriran 
u Registru farmi (JRDŽ) i mu nije izdan JIBG, potrebno je pčelaru izdati potvrdu o upisu u EPP te ga uputiti na 
obaveznu registraciju u regionalni ured Hrvatske agencije za poljoprivredu i hranu (HAPIH).

Radi izbjegavanja registracije pčelara na lokacijama koje nisu u skladu s važećim propisima, resorno Minis-
tarstvo će HAPIH-u uputiti obavijest i proceduru registracije pčelara. U skladu sa spomenutom procedurom, 
HAPIH će ispunjavati Zahtjev za registraciju u JRDŽ samo za one pčelare koji su dali na uvid i/ili priložili pot-
vrdu o upisu u EPP koju izdaje Hrvatski pčelarski savez.

HPS
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TABLICA ČLANOVA UPRAVNOG ODBORA:

Hrvatski pčelarski savez

U subotu 14. svibnja 2022. godine održana 
je Izborna skupština Hrvatskoga 

pčelarskog saveza. Za predsjednika je 
izabran Dražen Kocet iz Pčelarske 
udruge „Lipa” iz Popovače, a za 
dopredsjednike: Stanko Čuljak, Vlaho 
Komparak, Damir Krog, Željko Vukić i 
Krešimir Bronić. Novo je vodstvo izabrano na 
petogodišnji mandat.

NADZORNI ODBOR: 

1. Drago Apalović,  
    Pčelarsko društvo, Sisak
2. Ante Štavun, 
    Pčelarsko društvo, Zagreb
3. Ivan Živić,  
    Udruga pčelara „Zrinski”, Slavonski Brod
 Zamjena: Stipan Kovačić, 
 Pčelarska udruga „Baranja”, Beli Manastir

SUD ČASTI: 

1. Branko Profozić,  
    Pčelarsko društvo, Karlovac 
2. Krešimir Vojtek, 
    Pčelarska udruga „Pčela”, Našice
3. Željko Zrilić, 
    Udruga pčelara „Velebit”, Zadar

Izabrano novo vodstvo 
Hrvatskoga pčelarskog saveza

ŽŽuuppaanniijjaa LLIISSTTAA  ČČLLAANNOOVVAA  II  ZZAAMMJJEENNIIKKAA  UUOO  
Davor Taritaš – član UO
Dalibor Jareša - zamjenik
Stjepan Aračić – član UO
Krešimir Lesan - zamjenik
Vlaho Komprak – član UO - dopredsjednik
Miro Ivanković - zamjenik
Dragutin Vedak – član UO
Damir Salopek -zamjenik
Krešimir Bronić– član UO - dopredsjednik
Nediljko Landeka – zamjenik
Ivan Puškarić– član UO
Darko Kovačević – zamjenik
Josip Pintar - – član UO
[*] - zamjenik
Damir Krog – član UO - dopredsjednik
Nikola Suhić – zamjenik
Sanjin Žarković – član UO
Damir Božićević - zamjenik
Željko Trupković – član UO
[*] - zamjenik
Željko Tomić – član UO
[*] - zamjenik
Željko Balen – član UO
[*] - zamjenik
Ivica Fajdetić – član UO
Lavoslav Knežević - zamjenik
Damir Bukvić – član UO
Drago Plaščar- zamjenik
Ivan Mravak – član UO
Ivo Tomić – zamjenik
Željko Mrđen – član UO
[*] - zamjenik
Martin Gašparević – član UO
Josip Kotiščak - zamjenik
Duško Grdić -– član UO
Dražen Jakupec - zamjenik
Stanko Čuljak – član UO - dopredsjednik
Ivan Dumendžić - zamjenik
Marko Knežević – član UO
Darijo Šupraha – zamjenik
Željko Vukić – član UO - dopredsjednik
Željko Širanović - zamjenik

Vukovarsko-srijemska

Zadarska

Zagrebačka

Primorsko-goranska

Sisačko-moslavačka

Splitsko-dalmatinska

Šibensko-kninska

Varaždinska

Virovitičko-podravska

Požeško-slavonska

Bjelovarsko-bilogorska

Brodsko-posavska

Dubrovačko-neretvanska

Grad Zagreb

Istarska

Karlovačka

Koprivničko-križevačka

Krapinsko-zagorska

Ličko-senjska

Međimurska

Osječko-baranjska
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Dražen Kocet 
predsjednik Hrvatskog pčelarskog saveza

Moja iskustva i planovi 
za boljitak pčelarstva

P oštovane pčelarice i poštovani pčelari, zadovoljstvo 
mi je što vam se mogu obratiti posredstvom 

„Hrvatske pčele” u svojstvu novoizabranog predsjednika 
Hrvatskoga pčelarskog saveza, stoga vam ovom 
prilikom ujedno i zahvaljujem na pruženoj potpori. 
Rođen sam 8. rujna 1969. godine u Zagrebu. Živim u 
mjestu Donja Vlahinička na području Grada Popovače, 
dakle u Sisačko-moslavačkoj županiji. Sretno sam 
oženjen suprugom Janjom i ponosan sam otac 
troje djece: Ive, Eme i Ivana. Po struci sam inženjer 
strojarstva te, naravno, zbog završene pčelarske škole 
i pčelar s diplomom. Imam 27 godina radnog staža, a 
trenutačno sam zaposlen u Lipovici, tvornici radijatora 
i tlačnog lijeva u Popovači. S ponosom ističem i svoje 
sudjelovanje u Domovinskom ratu kao hrvatski 
branitelj, s naglaskom na sudjelovanje u oslobodilačkim 
akcijama Bljesak i Oluja.

U z pčelarstvo, moja je velika ljubav i humanitarni 
rad, ponajprije dobrovoljno vatrogastvo, u 

kojem sudjelujem već punih 40 godina. Trenutačno 
sam predsjednik svojega matičnoga društva u 
Donjoj Vlahiničkoj te tajnik Vatrogasne zajednice 
Grada Popovače, i to već peti mandat, pri čemu sam 
stekao zavidno iskustvo u radu s udrugama, a što 
uspješno prenosim i na djelovanje u pčelarstvu. 
Od 2008. godine, kad sam počeo ozbiljnije pčelariti 
sa 60 košnica, uključen sam u rad pčelarske udruge 
te sam postao i član Hrvatskoga pčelarskog saveza. 
Trenutačno sam tajnik i pašni povjerenik u Udruzi 
pčelara „Lipa” iz Popovače, svojoj matičnoj udruzi, te 
tajnik Zajednice udruga pčelara Sisačko-moslavačke 
županije. Trenutačno pčelarim sa 170 AŽ košnica. 
Na prijedlog svih udruga moje županije dva sam 
mandata zastupao županijske pčelare u Upravnom 
odboru Hrvatskoga pčelarskog saveza, gdje sam, nadam 
se, doprinio napretku u radu naše krovne organizacije. 
Spomenut ću i da sam bio u više odbora i povjerenstava 
tijekom osam godina svojeg članstva u Upravnom 
odboru. 

N a prijedlog moje matične udruge, županijske 
organizacije, sad već bivšeg predsjednika HPS-a 

Željka Vrbosa te mnogih meni dragih kolega pčelara 
prihvatio sam kandidaturu za čelnu poziciju HPS-a 
s osobitim zadovoljstvom i nadom da ću uspjeti kroz 
svoj program, ali i s vašim idejama i savjetima, nastaviti 
voditi našu krovnu organizaciju jednako uspješno kao 
moji prethodnici. Trudit ću se opravdati povjerenje koje 
ste mi dali!

M oj je način rada uvijek isti, a podrazumijeva 
slušanje onih koje predstavljam i zastupam na 

bilo kojoj razini. U konačnici, svi prijedlozi prolaze 
kroz najviše tijelo, a to je Upravni odbor, koji na 
operativnoj razini donosi zaključke i odluke. Nisam 
naravno zaboravio na Skupštinu, koja ima najveće 
ovlasti u donošenju odluka. Hrvatski pčelarski savez 
nije predsjednik i stručna služba, nego svi njegovi 
članovi, od kojih očekujem konstruktivne i kvalitetne 
prijedloge s ciljem daljnjeg poboljšavanja stanja 
hrvatskog pčelarstva. Naravno, kao predsjednik 
ću voditi, koordinirati, poticati i odlučivati, već 
prema ovlastima koje su propisane Statutom. ž 
S novim smo Statutom svi prihvatili i usvojili i 
Predsjedništvo Hrvatskoga pčelarskog saveza koje 
čine predsjednik i pet dopredsjednika izabranih po 
utvrđenim regijama Republike Hrvatske. Prema novom 
Statutu predlaže ih predsjednik iz izabranih članova 
Upravnog odbora, što sam i učinio, a potvrdila ih je 
Skupština. Moji će prvi suradnici tako biti Stanko 
Čuljak i Vlaho Komparak, koji su tu funkciju vrlo 
uspješno obnašali i u prethodnome mandatu, kad smo 
prema starim pravilima imali samo dva dopredsjednika. 
Sad se u tom timu nalaze još i Damir Krog, Željko Vukić i 
Krešimir Bronić. Izabrani dopredsjednici bit će nositelji 
aktivnosti u svojim regijama, ali i nositelji važnih 
odbora koje ćemo oformiti. Kao predsjednik, vodit ću 
se načelom kvalitete, kako pojedinaca tako i aktivnosti 
i rada županijskih organizacija koje predstavlja članica 
ili član Upravnog odbora, odnosno dopredsjednik 
našeg saveza. Bio bih još sretniji da u ovom mandatu u 
Upravnom odboru imamo i pokoju pčelaricu, o čemu u 
budućnosti moramo svakako voditi računa.
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Upravni odbor

S obzirom na svoj dosadašnji rad u HPS-u kroz 
Upravni odbor, imam dovoljno iskustva i prakse i 

u radu s pčelarima, ali i na višim razinama odlučivanja. 
Sudjelovao sam na sastancima u Ministarstvu 
poljoprivrede, Hrvatskom saboru, Hrvatskoj gospodarskoj 
komori, Hrvatskoj agenciji za poljoprivredu i hranu, u 
nekoliko drugih ministarstava… te sam sa svima njima 
uspostavio dobre odnose koji mogu u budućnosti 
rezultirati pozitivnim pomacima za pčelarski sektor.  
Moj program možete pročitati na mrežnim stranicama 
Hrvatskoga pčelarskog saveza, a predstavio sam ga 
kao kandidat na izborima za ovu časnu i odgovornu 
funkciju, na koju ste me pruženim mi povjerenjem 
i izabrali. U njemu sam obradio sljedeće teme: 

1. članstvo i članarina
2. ustroj HPS-a − predsjednik i stručne službe
3. časopis „Hrvatska pčela”
4. suradnja unutar i izvan granica Republike   
 Hrvatske
5. borba protiv patvorina
6. potpore pčelarskom sektoru − potpora po   
 košnici
7. zaštita pčela − smanjenje pčelinjih gubitaka  
 prouzročenih bolestima i trovanjem
8. ekonomika i marketing pčelarske proizvodnje −  
 postići da cijena meda dostigne 10-15 eura

9. gospodarska djelatnost
10. udruživanje pčelara pri prodaji meda
11. pčelarska škola i ostala osposobljavanja
12. pašni red
13. pašni resursi
14. županijske organizacije
15. urbano pčelarstvo
16. novo sjedište HPS-a
17. Muzej hrvatskog pčelarstva
18. mišljenja i prijedlozi pčelara.

D rage moje pčelarice i dragi moji pčelari, raduje me 
što je s mojim izborom došla i vrlo dobra pčelarska 

sezona, pa tako ovih dana, kad pišem ovaj tekst, 
svjedočimo i enormnim unosima s bagremove paše 
kakve kao pčelar ne pamtim. Šale se kolege da je to dobar 
znak za moj angažman na funkciji predsjednika HPS-a. 
 
Želim vam svima dobru pčelarsku godinu i oporavak od 
prijašnjih loših godina, s nadom da ću i sam doprinijeti 
da nam svima ova naša djelatnost donese još više sreće 
i zadovoljstva! Medno!
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O dredbe Pravilnika o sakupljanju nedrvnih šumskih 
proizvoda i korištenju šume i šumskog zemljišta 

odnose se na šume i šumska zemljišta u vlasništvu 
Republike Hrvatske kojima gospodare Hrvatske šume 
i na kojima pčelari smještaju svoje pčelinje zajednice. 
Ovim pravilnikom utvrđuju se vrste nedrvnih šumskih 
proizvoda, uvjeti za sakupljanje te način korištenja 
šume i šumskog zemljišta.

K orištenjem šume i šumskog zemljišta u 
smislu ovog pravilnika smatra se njihovo 

povremeno organizirano korištenje za potrebe 
pčelarstva, sportskih, kulturnih i edukativnih 
događanja, odmora, rekreacije i sličnoga. 
 
Na internetskoj stranici Hrvatskoga pčelarskog saveza, 
u rubrici Zakoni i pravilnici, možete pronaći predmetni 
pravilnik, obrazac ugovora o pčelarenju te zahtjev za 
ugovor o pčelarenju.

Hrvatski pčelarski savez

Obavijest pčelarima o potporama

P oštovani pčelari, obavještavamo vas da 
uskoro završava trogodišnje programsko 

razdoblje Nacionalnoga pčelarskog programa 2020. 
− 2022., odnosno da se bliži rok za podnošenje 
obrazaca za apliciranje za potpore pojedinih mjera. 
Kao što smo vas već ranije obavijestili, rok za podnošenje 
obrazaca za apliciranje za potpore većine mjera završio 
je u travnju 2022. godine. Aktualna je ostala još mjera 
potpore laboratorija za analizu pčelinjih proizvoda s 
ciljem potpore pčelarima da svoje proizvode plasiraju 
na tržište i povećaju njihovu vrijednost, a koja 
završava (zaključno s danom) 15. srpnja 2022. godine. 
Naime, prema novim pravilima Zajedničke 
poljoprivredne politike Europske unije pčelarski 
je sektor zasebna sektorska intervencija u okviru 
Strateškog plana Zajedničke poljoprivredne politike 
Republike Hrvatske 2023. − 2027., a koji će početi 
s primjenom 1. siječnja 2023. godine. Promjena će 
obuhvatiti ne samo produljenje programskog razdoblja 
(s tri na pet godina) nego i promjenu terminologije 
(termin Nacionalni pčelarski program više se neće 
upotrebljavati), dok će se mjere potpora nalaziti unutar 
sektorskih intervencija.

U skladu s navedenim, primjenjivat će se nova 
pravila za razdoblje prihvatljivosti troškova da bi 

se ostvarila potpora za ulaganja u pčelarskom sektoru, 
pri čemu se više neće primjenjivati dosadašnje pravilo 
da se „pčelarska godina” proteže kroz dvije kalendarske 
godine, nego će se primjenjivati načelo kalendarske 
godine.
 
Ističemo da računi za kupljeni VMP, opremu 
i pomagala u pčelarstvu izdani od 1. kolovoza 
do 31. prosinca 2022. NEĆE biti prihvatljivi 
u 2023. godini. Prihvatljivi će biti tek računi 
izdani najranije 1. siječnja 2023. godine. 
Informacije o primjeni novih pravila za provedbu 
intervencija i ostvarivanje potpora u pčelarskom 
sektoru obuhvaćenih u okviru Strateškog plana 
Zajedničke poljoprivredne politike Republike 
Hrvatske 2023. − 2027. od početka 2023. godine bit 
će pravodobno objavljene na mrežnim stranicama 
Ministarstva poljoprivrede i Hrvatskoga pčelarskog 
saveza.

Pravilnik o sakupljanju nedrvnih šumskih proizvoda i 
korištenju šume i šumskog zemljišta
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Kvaliteta i kvantiteta

mr. sc. Nenad Strižak, pčelar 
50 godina aktivnog članstva u HPS-u

U travanjskom broju našeg časopisa objavljen je 
kratak i zanimljiv članak dugogodišnjeg pčelara 

i društveno aktivnog člana HPS-a gospodina Davorina 
Krakara, dipl. ing. šum. u mirovini. Članak je objav-
ljen pod naslovom Vrijeme je… u rubrici Zanimljivosti, 
kamo djelomično i pripada, iako dobrim dijelom pripa-
da i u rubriku Aktualnosti. Zato je, u jeku pčelarskih 
radova, možda nekim čitateljima promaknuo. U njemu 
su pružena zanimljiva razmišljanja i podaci iz kojih mo-
žemo izračunati da norveški pčelari ostvaruju nakna-
du po košnici koja je ekvivalentna iznosu koji se dobije 
prodajom dvaju-triju kilograma meda u maloprodaji, pa 
to možemo povezati s našom situacijom. 
Trotočjem u naslovu autor nas upućuje na razmišljanje, 
pa navodi: „Nikad još nismo u pčelarstvu imali tolik broj 
visokoobrazovanih stručnjaka po fakultetima i zavodima.” 
Pročitavši tu rečenicu, zastao sam i ukratko se prisjetio 
vremena kad nismo imali toliko visokoobrazovanih 
stručnjaka ni tako mnogo institucija kao danas koje 
dijelom, ili u cijelosti, prate pčelarski sektor. Istodobno 
sam pogledao QS rang-ljestvicu svjetskih sveučilišta za 
2022. godinu, prema kojoj se među prvih 1000 sveučilišta 
Sveučilište u Zagrebu nalazi u kategoriji od 751. do 800. 
mjesta, dok se ostala hrvatska sveučilišta nalaze ispod 
1000. mjesta te su u daljnjem padu. S druge strane, 
primjerice Sveučilište u Ljubljani nalazi se u kategoriji 
od 591. do 600. mjesta, a Sveučilište u Mariboru u 
kategoriji od 801. do 1000. mjesta. Je li broj formalno 
visokoobrazovanih stručnjaka i broj institucija jamstvo 
uspjeha ili barem hvatanja koraka s onima s kojima smo 
ne tako davno išli u korak?

V elik broj pčelara moje generacije za ono što smo do-
bili od obrazovnih institucija može zahvaliti Zavo-

du za biologiju i patologiju pčela Veterinarskog fakulteta 
Sveučilišta u Zagrebu. Bila je to jedina institucija koja 
je pokrivala cjelokupno područje pčelarstva: od bolesti 
pčela preko obrazovanja studenata i pčelara, utemeljenja 
pčelarskih organizacija i vođenja i podupiranja pčelar-
skog časopisa u svim kategorijama, uključujući i kratke 
crtice o najnovijim dostignućima pčelarstva u svijetu, do 
zastupanja pčelarskih interesa u državnim institucijama. 

Bilo je to vrijeme akademika Ive Tomašeca i skupine 
njegovih asistenata koje je formirao kao znanstvenike 
i intelektualce koji „hrvatskom narodu vraćaju dug za 
svoje školovanje”, kako je to znao naglasiti. Rezultati koje 
su tada postigli u cjelini nisu nadmašeni, a čini se da u 
dogledno vrijeme neće ni biti. U to vrijeme drugih aktivnih 
institucija zapravo nije ni bilo. Danas je sve postavljeno 
drugačije, no nije sve u količini, važna je i kvaliteta! Sad 
smo ostvarili kvantitetu, a izgubili kvalitetu i ostali bez 
autoritetā koji svojim djelovanjem sprječavaju brojne 
odluke koje vode u krivom smjeru, prema stagnaciji i 
zaostajanju, a umjesto njih caruju brojna povjerenstva, 
najčešće izabrana po ključu političke podobnosti. 
Gospodin Krakar nadalje navodi: „... odnos Ministarstva 
poljoprivrede prema ukupnom pčelarstvu nikad nije bio 
bolji, ma koliko god mi još uvijek bili nezadovoljni.” I to 
je točno, no pitanje je kakvi su učinci tih ulaganja. Koliko 
mi je poznato, tim se problemom ne bavi nitko, stoga 
ne znamo: koji se iznos novca odmah vraća u proračun 
kroz PDV; koliko novca odlazi izvan Hrvatske (recimo 
za kupnju opreme ili lijekova); koliko se novca troši na 
servisiranje sustava u obliku plaća za djelatnike; koliko 
novca završi u indirektnoj, a koliko u direktnoj pčelarskoj 
proizvodnji; koliko je potrošeno za cupkanje na mjestu, a 
što je polučilo iskorak u dostizanju susjeda i unaprjeđenju 
pčelarstva. Uvjeren sam da bi takvo istraživanje bilo 
daleko interesantnije, izazovnije, svrsishodnije te bliže 
stručnom i znanstvenom radu umjesto nekih zadataka 
koji se sad obavljaju u institucijama. Dakle i u ovom se 
slučaju radi o pitanju količine i kvalitete. 
Članak završava najavom novoga Nacionalnog 
pčelarskog programa i pozivom na rad jer − vrijeme je. 
Možemo li učiniti iskorak? Bez promjena to neće ići, a 
promjena nema! Tako je, bez obzira na razloge koji su 
uvjetovali održavanje ovogodišnje skupštine, još k tome 
izborne, teško prihvatiti da smo se opet vratili u vrijeme 
„bagremarskih skupština”. Izgleda da je i u ovom slučaju 
važnija kvantiteta izaslanika od kvalitete? Pčelari su 
sad na pčelinjacima! Nadalje, u proteklom je mandatu 
zabilježen, prema Evidenciji pčelara, porast od 1980 
novih pčelara, no nama se priključilo svega 309 pčelara, 
to jest tek njih 15 posto. U ovom slučaju, gdje nam je 
kvantiteta važna, nismo ju realizirali. Za utjehu, možda 
smo dobili 309 kvalitetnih članova. Nadajmo se.
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Kruno Lažec, dr. vet. med.

Radovi u lipnju

U ovom mjesecu pčelinje zajednice dostižu vrhunac 
svog razvoja. Razlozi su toplo i stabilno vrijeme, 

biljke u punoj cvatnji i posljedično obilje nektara i 
peluda. Uz prirodne pogodnosti, jačina zajednica ovisi 
i o dosadašnjem radu pčelara. Na kontinentalnom 
dijelu naše zemlje broj sunčanih sati kreće se do 300, 
a uz more i do 350. Oni donose i visoke temperature, 
iznad 30 °C, posebice u južnim krajevima. Lipanj je 
i prvi ljetni mjesec te donosi visoke temperature, 
početak suše uz lokalne nalete pljuskova i nevremena. 
Lijepo i pogodno vrijeme najviše utječe na izlučivanje 
i sakupljanje nektara i peluda s amorfe, lipe, kestena i 
livadnih biljaka, posebice ličkih.

Z ajednice su na vrhuncu razvoja, košnice pune 
pčela i legla pa ih to još uvijek navodi na rojenje. 

Ovaj je nagon još izraženiji ako su okviri puni nektara 
i meda. Zato početkom lipnja moramo izvrcati bagrem 
i osloboditi prostor za nove paše. Usto je potrebno i 
pregledati zajednice te prema stanju u svakoj košnici 
odrediti trenutak razrojavanja ili drugih poslova poput 
pripreme za seljenje na druga područja. U ovom se 
razdoblju događa i smjena generacija pčela jer mnoštvo 
starijih i izrađenih ugiba, pa u nekim zajednicama 
može doći i da manjka pčela, posebice letačica. Ovo je 
vrijeme pogodno i za zamjenu starih matica, ponajprije 
dvogodišnjih. Vještiji ih mogu i sami uzgojiti, no pritom 
treba imati na umu da je to zahtjevan i stručan posao 
i u tehničkom i u selekcijskom smislu. Zbog toga je 
isplativije matice nabaviti od registriranih uzgajivača. 
Krajem mjeseca kontroliramo prisutnost varoe.

Vrcanje
Ž elimo li proizvesti čisti sortni med, moramo ga 

izvrcati nakon svake veće paše određene biljke. 
Nakon nekoliko godina, ove je godine zbog povoljnih 
uvjeta bagrem cvjetao u gotovo svim krajevima gdje 
raste. To znači da bi trebalo biti dovoljno meda i za 
pčele i za vrcanje. U košnici ostavljamo oko deset 
kilograma ovoga kvalitetnog meda. Ovisno o kraju 
u kojem se pčelinjaci nalaze, desetak dana nakon 
prestanka cvatnje bagrema okviri u medištima trebali 
bi biti spremni za vrcanje. To znači da više od polovice 
okvira s obiju strana sadržava poklopljeni med, iako je 
bolje i više. Da bismo pčelama olakšali proces pretvorbe 
nektara u med i ubrzali njegovo zrenje, poboljšavamo 
ventilaciju košnica. Najkvalitetniji se med vrca iz okvira 
s mladim saćem u kojem nije bilo ni legla ni peluda, pa 
o tome trebamo voditi računa želimo li med slati na 
ocjenjivanje i sudjelovati na natjecanjima. Ako se na 
okviru nalazi leglo, ne smijemo vrcati, nego ga stavljamo 
u medište i čekamo da leglo izađe. Okvire koji su 
spremni za vrcanje vadimo iz košnica i s njih sklanjamo 
pčele. Nakon toga ih odnosimo u prostorije za vrcanje 
u koje pčele, drugi kukci i ostale životinje ne mogu ući. 
Kod ovih se poslova strogo držimo higijenskih pravila i 
načela dobre pčelarske prakse da bismo dobili siguran 
i kvalitetan med. Za vrijeme oduzimanja okvira pazimo 
da pčele što manje uznemiravamo i prekidamo u radu. 
Kod nastavljača možemo pčele raznim napravama ili 
sredstvima „istjerati” iz cijelog nastavka, koji zatim 
skidamo i odnosimo na vrcanje.

P rilikom vrcanja uvijek se nađu okviri na kojima je 
staro, crno, nepravilno izgrađeno saće ili smo ga 

sami oštetili prilikom otklapanja. Takve okvire nakon 
vrcanja ne vraćamo u košnicu, nego umjesto njih 
postavljamo satne osnove. Voštane poklopce koje smo 
skinuli prije vrcanja moramo što prije pretopiti u vosak 
jer toplo vrijeme pogoduje razvoju voskova moljca. 
Ako ih ne pretapamo odmah, čuvamo ih u hermetički 
zatvorenim posudama, a možemo i u zamrzivaču. Pri 
vrcanju bagremova meda uputno je najljepše izgrađene 
i poklopljene okvire ostaviti u pričuvi da bismo ih 
kasnije mogli dodati za prihranu slabijih zajednica, 
oblikovanje rojeva ili pak za prihranjivanje iz nužde. 
Pri tom odabiru ne smijemo škrtariti jer će nam se to 
višestruko vratiti.

Paša amorfe, foto: D. Jurišić
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Napokon vrcanje bagrema, foto: A. Vucić

Vrcanje treba obaviti u adekvatnim uvjetima, 
foto: A. Vucić

Pregled zajednica

K ao kratak podsjetnik navodimo karakteristične 
znakove američke gnjiloće, koja je još uvijek 

povremeno prisutna. Prve simptome uočit ćemo na 
poklopcima legla na kojima u početku bolesti nalazimo 
manje, a kasnije sve veće tamnosmeđe mrlje. Zatim 
dolazi do postupnog uvlačenja poklopaca na kojima 
su vidljivi otvori nepravilno izgrizenih rubova. Njih 
su napravile pčele čistačice nastojeći ukloniti uginule 
ličinke. Kako bolest napreduje, leglo sve više ugiba pa 
nastaje više takvih izgrizenih stanica. To daje sliku 
nepravilnog, šarenog rasporeda legla. Ako skinemo 
poklopce s takvih stanica, vidjet ćemo promjene na 
ličinkama. Najprije su sivožute, bez sjaja, mlohave, a 
kasnije postaju žućkastosmeđe do smeđe, gube oblik i 
kolutićavost. Pretvaraju se u bezličnu smeđu, ljepljivu 
masu koja se tri tjedna nakon ugibanja može rastezati 
u dugačke niti, što je karakterističan znak ove bolesti. 
U početnoj fazi raspadanja ličinke imaju slab miris na 
stolarsko lijepilo. Ta se masa polako suši te četiri do 
šest tjedana po ugibanju imamo samo ostatak ličinke 
koji je vidljiv kao tanki sloj na dnu stanice. Osmi 
tjedan nakon uginuća stanica izgleda kao da je prazna. 
Zajednica sve više slabi i propada. Često postaje žrtva 
grabeži ili voskova moljca. Američka gnjiloća nikad ne 
prestaje sama od sebe. Budući da se ova bolest suzbija 
po zakonu, svaku i najmanju sumnju moramo prijaviti 
nadležnom doktoru veterinarske medicine, koji uzima 
uzorak i propisuje sve potrebne mjere.

K ad smo već otvorili košnice radi vrcanja, a 
posebice prilikom vraćanja okvira, napravimo i 

kompletan pregled zajednica. Utvrđujemo prisutnost 
matice, da nije izašla s rojem koji nismo primijetili, a 
mlade nema. Zbog mnoštva pčela i uštede vremena ne 
tražimo nužno maticu, nego kontroliramo postojanje 
jajašaca i legla u svim razvojnim stadijima. Broj pčela u 
odnosu na količinu legla pokazuje nam je li trenutak za 
razrojavanje ili je zajednica daleko od rojevnog nagona 
i spremna za buduće paše. Ako je vrijeme povoljno i 
nema rojevnog nagona, možemo nekoliko izvrcanih 
okvira koji su pravilno izgrađeni staviti u plodište i 
time matici osigurati dovoljno slobodnog prostora za 
razvoj legla. Planiramo li pčele seliti na druge paše, 
odmah napravimo potreban raspored okvira u plodištu 
i medištu za prihvat novog nektara. Jasno je da u 
takve košnice ne stavljamo sumnjive okvire koji bi se 
za vrijeme transporta mogli rasklopiti ili se saće na 
njima objesiti zbog slabog užičenja. Posebnu pozornost 
posvećujemo okvirima s poklopljenim leglom jer bi 
se na njima mogli nalaziti tragovi američke gnjiloće 
ili drugih bolesti legla. To je vrlo važno zbog našeg i 
susjednih pčelinjaka, a posebice ako pčele selimo.

OKVIRE KOJI SU SPREMNI ZA VR-
CANJE VADIMO IZ KOŠNICA I S NJIH 
SKLANJAMO PČELE.

“
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Priprema novih zajednica – razrojavanje,  
foto: M. Trupković

Razrojavanje
U tvrdimo li pregledom u jednoj zajednici mnogo 

pčela i legla, što bi ovisno o vremenskim prilikama 
moglo dovesti do rojevnog stanja, dobro je razmisliti o 
formiranju nukleusa ili razrojavanju na drugi način. 
Time u povoljnim godinama možemo povećati broj 
zajednica na pčelinjaku za oko trećinu. Umjetno 
razrojavamo na više načina, ili s okvirima na kojima 
je leglo ili oduzimanjem odraslih pčela. Za svaki od 
njih potrebno je na vrijeme osigurati zrele matičnjake 
ili, što je mnogo bolje, sparene selekcionirane matice. 
Važno je da u želji dobivanja što većeg broja zajednica 
ne pretjeramo i ne napravimo „slabiće” koji neće biti 
sposobni samostalno se dovoljno razviti i prezimiti. 
Ovo se često događa početnicima, pa na kraju izgube i 
osnovne zajednice. Bolje je napraviti samo jedan roj ili 
nukleus koji će se razviti za normalno prezimljavanje 
bez pretjeranih pčelarovih intervencija. Radimo li nove 
zajednice s odraslim pčelama bez legla, svakako ih je 
prije poklapanja legla potrebno tretirati protiv varoe.

Zamjena matica
V rijeme obilnih nektarnih i peludnih paša razdoblje 

je u kojem je najlakše zamijeniti matice. Tad su 
pčele site, zadovoljne i zaokupljene sakupljanjem hrane 
i uzgojem legla te u pravilu bez problema prihvaćaju 
dodanu mladu maticu. Matice možemo uzgojiti sami, 
što je izazov koji zahtijeva mnogo vremena i znanja, 
stoga nije preporučljiv početnicima. Uvijek je bolje 
na vrijeme naručiti selekcionirane i sparene matice 
poznatoga genskog porijekla koje sigurno odmah mogu 
nastaviti nesenje jaja. Time se osigurava kontinuitet 
legla, odnosno ne dolazi do usporavanja razvoja 
zajednice.

K atkad se može dogoditi da imamo naručene 
matice, no vremenske nam prilike ili drugi razlozi 

ne dopuštaju njihovo dodavanje. Tad ih neko vrijeme 
možemo čuvati u takozvanoj banci matica. Radi se o 
tome da u obezmatičenu zajednicu dodamo okvir na 
kojemu su kavezi s maticama, bez pratiteljica. Pčele iz 
zajednice hrane matice u kavezima, koje bez oštećenja 
mogu preživjeti oko dva tjedna, katkad i više. Bitno je 
paziti da su otvori s mednošećernim tijestom koji inače 
služe za usporavanje izlaska dodane matice nedostupni 
vanjskim pčelama tako da ni jedna matica ne može 
izaći. U suprotnom bi pčele jednu od matica koje izađu 
prihvatile, a ostale usmrtile unatoč tome što se nalaze 
u kavezu.

Proširenje plodišta
I mamo li u blizini pčelinjaka bogatu kestenovu pašu ili 

na nju selimo pčele, uputno je prije početka cvatnje 
dovoljno proširiti plodišta košnica. Kesten daje obilje 
peluda, a uz povoljno vrijeme i nektara. To zahtijeva 
više prostora u plodištu i medištu. Ako u plodištu nema 
dovoljno prostora, pčele će ispuniti slobodne stanice 
peludom i blokirati maticu, zbog čega će ona usporiti 
ili prekinuti s nesenjem. Ako takvo stanje potraje, 
a dnevni su unosi dobri, zajednica se može i izrojiti. 
Slično se može dogoditi i na područjima koja su bogata 
amorfom. Sad je pravo vrijeme da na košnice postavimo 
skidače peluda i uvećamo njegovu proizvodnju. 
 
Uz navedeno, u lipnju imamo još dosta drugih poslova 
koje moramo obavljati da bismo u što većoj mjeri 
iskoristili ono što nam priroda nudi i pripremili 
pčele za vruće i vjerojatno suho razdoblje koje 
će uskoro uslijediti. Podsjećamo na neke od njih: 

◊ pčelari koji sele košnice moraju na vrijeme obaviti 
potrebne radove s pčelama i ispoštovati propisanu      
proceduru za prijevoz i smještaj na odabranome       
mjestu

◊ potrebno je pravodobno puniti i održavati pojilice 
na pčelinjaku; pčele ih za vrijeme cvatnje bagrema       
gotovo i nisu upotrebljavale te ih sad moramo                         
vratiti na njih

◊ i dalje treba redovito izrezivati građevnjake ako smo 
ih postavili

◊ potrebni su nadzor i njega ranije napravljenih 
nukleusa ili prirodnih rojeva

◊ valja i postaviti klopke za ose i stršljene te ih 
redovito održavati

◊ budući da su pčele na kestenovoj paši nešto 
agresivnije, nužno je osigurati im mir i ne otvarati     
košnice ako to nije nužno

◊ redovito kosimo i čistimo područje oko pčelinjaka.

VAŽNO JE DA U ŽELJI DOBIVANJA ŠTO 
VEĆEG BROJA ZAJEDNICA NE 
PRETJERAMO I NE NAPRAVIMO 
„SLABIĆE” KOJI NEĆE BITI SPOSOBNI 
SAMOSTALNO SE DOVOLJNO 
RAZVITI I PREZIMITI

“
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U zgoj pčelinjih matica vrlo je složen posao 
za koji je potrebno znanje, odgovornost, 

strpljenje, vrijeme i pridržavanje odredbi 
priznatoga Uzgojnog programa sive pčele.  
Uzgojene pčelinje matice koje su na tržištu utječu 
na populaciju pčela u Republici Hrvatskoj. Upravo 
je zato registrirani uzgoj matica važan da bismo 
na temelju selekcije domaće sive pčele (bez unosa 
gena iz drugih država) poboljšali njezina svojstva.  
Siva pčela (Apis mellifera carnica) prema svojim je 
pasminskim odlikama u cijelom svijetu ocijenjena kao 
jedna od najboljih podvrsta medonosne pčele. Uzgojnim 
programom želimo utvrditi i istaknuti dobre gospodarske 
odlike sive pčele uvažavajući njezinu raznolikost i 
specifične ekotipove na području Republike Hrvatske. 
Udruga uzgajivača selekcioniranih matica pčela Hrvatske 
kao uzgojno udruženje u pčelarstvu od osnivanja 1999. 
godine ima za cilj razvoj i unapređenje uzgoja, selekcije 
i testiranja pčelinjih matica na području Republike 
Hrvatske. Njezina je glavna djelatnost vezana uz 
provedbu Uzgojnog programa sive pčele, koji je odobrilo 
Ministarstvo poljoprivrede u skladu sa Zakonom o uzgoju 
domaćih životinja (NN 115/2018). Udruga provedbu 
Uzgojnog programa sive pčele ostvaruje u suradnji s 
Hrvatskom agencijom za poljoprivredu i hranu iz Osijeka. 
Udruga je jedina uzgojna organizacija u pčelarstvu 
za uzgoj matica sive pčele te pokriva cijelo područje 
Republike Hrvatske, a preko nje su registrirani 
svi uzgajivači matica u Republici Hrvatskoj. 

U 2022. godini registrirana su 52 uzgajivača matica 
s potencijalom od 60.000 uzgoja matica godišnje. 

Udruga je otvorena za sve pčelare koji se žele baviti 
uzgojem matica prema odobrenom Uzgojnom 
programu sive pčele, čiji je tekst dostupan na našoj 
mrežnoj stranici: http://pubweb.carnet.hr/matica/. 
Da bismo svim pčelarima omogućili uvid u mogućnost 
registriranog uzgoja pčelinjih matica u Republici 
Hrvatskoj, donosimo kratak pregled preduvjeta koji 
moraju biti ispunjeni. Uzgojni program sive pčele 
propisuje preduvjete koje moraju ispuniti pčelari 
kandidati za uzgajivača matica.
1. Pčelar mora biti detaljno upoznat s Uzgojnim 
programom sive pčele i pravilima vođenja evidencije o 
zajednicama. 
Pčelar koji se želi baviti uzgojem matica treba poznavati 
pasminske karakteristike sive pčele, tehnike uzgoja 
njezinih matica, uzgojne (selekcijske) ciljeve, uvjete za 
registraciju uzgajivača, uzgojne metode, svojstva koja se 
prate na uzgojnom pčelinjaku, testiranja (slanje matica 
na test, prihvat matica na test), uzgojne vrijednosti, 
vođenje matičnih knjiga (matično knjigovodstvo) 
te treba poznavati organizaciju provedbe Uzgojnog 
programa sive pčele. 

2. U svojem vlasništvu mora imati najmanje sto 
pčelinjih zajednica sive pčele.
Zajednice moraju biti upisane u Evidenciju pčelara i 
pčelinjaka. Matice i zajednice moraju biti individualno 
označene da bi se mogla pratiti svojstva matica u 
zajednicama. Prijavi za upis u Registar uzgajivača matica 
obavezno se prilaže potvrda Hrvatskoga pčelarskog 
saveza o broju pčelinjih zajednica koje je kandidat 
upisao u Evidenciju pčelara i pčelinjaka. 

Miroslav Kobra, dipl. ing. polj.
registrirani uzgajivač matica

Kako postati registrirani 
uzgajivač matica
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3. Pčelar kandidat za sve zajednice mora imati podatke 
o praćenju njihovih svojstava najmanje jednu sezonu 
prije nego što se želi registrirati u našu udrugu te ih 
dostavlja našoj udruzi sa zahtjevom za upis. 
U sezoni koja prethodi podnošenju zahtjeva za upis 
pčelar treba ocijeniti svoje zajednice prema uputama 
iz Uzgojnog programa sive pčele. Podatke treba upisati 
u predviđeni obrazac (Tablicu za unos ocjena za sto 
zajednica). Obrazac je dostupan na mrežnoj stranici 
naše udruge.

4. Pčelar kandidat treba potvrditi i potpisati izjavu da 
njegove pčele potječu iz lokalnog, vlastitog uzgoja i 
pripadaju pasmini sive pčele.
Kroz Uzgojni program sive pčele želimo očuvati izvornost 
i unaprijediti svojstva naše izvorne pčelinje pasmine te 
pritom ne narušiti biološku raznolikost unutar pasmine. 
S obzirom na to da je cilj Uzgojnog programa zaštita 
izvorne populacije pčela, u uzgoj se ne prihvaćaju 
matice sive pčele uzgojene izvan Republike Hrvatske, a 
potiče se uzgoj lokalnih populacija prilagođenih klimi, 
pašama i tehnologiji na prostoru Republike Hrvatske.

5. Treba posjedovati odgovarajući prostor, opremu i 
pribor za uzgoj matica.
Za uzgoj matica potrebno je osigurati odgovarajući 
prostor, opremu i pribor. Potrebno je imati prostoriju 
u kojoj se čuva potrebna oprema i pribor, kao i sva 
dokumentacija vezana uz uzgoj matica. 

6. Uvjet je i da se kandidat pčelarstvom bavio najmanje 
pet godina i da ima završenu pčelarsku školu (što se 
dokazuje potvrdom njegove temeljne pčelarske udruge).
Za uzgoj matica nužno je znanje i iskustvo u radu s 
pčelama, stoga prijavi za registraciju treba priložiti: 
a) uvjerenje o završenoj pčelarskoj školi 
b) potvrdu temeljne udruge čiji je kandidat član da je 
aktivan pčelar najmanje pet godina.

7. Mora imati odobrenu lokaciju za oplodnu stanicu (to 
se dokazuje potvrdom HPS-a).
Za oplodne je stanice propisano da trebaju biti udaljene 
najmanje dva kilometra od drugih pčelinjaka. Da 
bi Udruga uzgajivača selekcioniranih matica pčela 
Hrvatske prihvatila pčelarovu kandidaturu, pčelar 
mora priložiti potvrdu Hrvatskoga pčelarskog saveza o 
odobrenoj lokaciji oplodne stanice. 

8. Mora imati registriran OPG.
Kandidat za uzgajivača pčelinjih matica treba zahtjevu 
za registraciju priložiti i presliku rješenja o upisu u 
Upisnik OPG-a ili kopiju poljoprivredne iskaznice.

9. Mora se znati služiti osobnim računalom i imati 
pristup internetu.
Sve obavijesti za uzgajivače objavljuju se na mrežnoj 
stranici naše udruge te je obaveza svih uzgajivača pratiti 
ih i postupati u skladu s njima. 
Komunikacija i dostavljanje podataka unutar udruge 
temelje se na elektroničkoj pošti, stoga se preporučuje 
da svaki uzgajivač ima vlastitu e-adresu. 
S obzirom na mogućnosti koje nudi razvoj informatičke 
tehnologije, u planu je i izgradnja sustava izravne dojave 
podataka od uzgajivača prema udruzi. 

Matice za tržište, foto: M. Kobra

Rađanje matice, foto: M.  Trupković
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T ijekom postupka ocjenjivanja kandidat 
povjerenstvu treba prikazati sve ključne procese 

uzgoja matica: 
 
−  evidenciju o zajednicama i provedeni o cjenjivanjima 
− odabir majčinskih zajednica (svojstva, ocjene)
− odabir trutovskih zajednica (svojstva, ocjene)
− postupak uzimanja legla za uzgoj matica        
   (presađivanje)
− startere i uzgojne zajednice
− oplodnjake 
− označavanje matica (opalitnim pločicama ili      
   flomasterom) 
− kaveze za transport matica (hranu za kaveze). 

Povjerenstvo o pregledu sačinjava zapisnik koji dostavlja 
Upravnom odboru udruge. On donosi odluku o upisu u 
Registar uzgajivača matica te, ako je odluka pozitivna, 
uzgajivač stječe status „u postupku odobravanja (testni 
uzgoj matica)”. Registrirani uzgajivač matica može u 
prvoj (testnoj) godini uzgojiti do 200 matica za tržište. 
Nakon provedenog testiranja matica i udovoljavanja 
svim uvjetima iz Uzgojnog programa sive pčele u prvoj 
godini uzgoja, uzgajivač matica iduće godine dobiva 
status redovnog uzgajivača matica. Udruga uzgajivačima 
matica svake godine izdaje licenciju za uzgoj matica, 
a stručno povjerenstvo svake godine provodi kontrolu 
uzgoja matica kod deset posto uzgajivača.
Prije početka uzgojne sezone uzgajivači koji su ispunili 
sve obaveze u prethodnoj sezoni (koji su na vrijeme 
dostavili uzgojnu dokumentaciju i koji su proveli 
sve odredbe Uzgojnog programa sive pčele) dobivaju 
licenciju za tekuću godinu. Dakle svaki zainteresirani 
pčelar može postati registrirani uzgajivač matica uz 
ispunjavanje određenih preduvjeta propisanih Uzgojnim 
programom sive pčele te regularno, u skladu sa svim 
propisima iz tog područja, stavljati na tržište uzgojene 
matice.

10. Mora udovoljavati ostalim uvjetima prema Zakonu 
o uzgoju domaćih životinja (NN 115/2018) i propisima 
proizašlima iz navedenog zakona. 
Ovdje se prije svega naglasak stavlja na činjenicu da 
pčelar kandidat mora udovoljiti normama koje propisuje 
Pravilnik o držanju pčela i katastru pčelinje paše, ali i 
svim ostalim propisima koji se odnose na pčelarstvo. 
Pčelar kandidat za uzgajivača matica podnosi zahtjev 
za upis u Registar uzgajivača matica Udruzi uzgajivača 
selekcioniranih matica pčela Hrvatske. Nakon 
zaprimanja potpunog zahtjeva za registraciju ovlašteno 
tijelo udruge (to jest stručno povjerenstvo koje čini 
voditelj uzgojnog programa, predstavnik HAPIH-a iz 
Osijeka i jedan registrirani uzgajivač matica) procjenjuje 
kandidata u skladu s Uzgojnim programom i drugim 
propisima koji uređuju ovo područje.

Tijekom sezone uzgoja matica ovlašteni se predstavnici 
udruge javljaju kandidatu i dogovaraju obilazak prema 
redoslijedu zaprimljenih zahtjeva te mogućnostima 
izlaska na teren. Tijekom postupka ocjenjivanja 
povjerenstvo uzima uzorke pčela radilica iz najmanje 
deset posto pčelinjih zajednica te na njima provjerava 
pripadnost pasmini. Povjerenstvo uzima uzorke iz 
najmanje deset nasumično odabranih zajednica na 
pčelinjaku. Svaki uzorak treba sadržavati najmanje sto 
pčela radilica. Uzorak će se analizirati na morfološke 
odlike u laboratoriju. Ako se utvrdi da pčele odstupaju 
od standarda za sivu pčelu, pčelar će o tome biti 
obaviješten.
Prilikom ocjene pčelinjaka povjerenstvo ocjenjuje 
i biološke i etološke odlike na slučajno odabranim 
pčelinjim zajednicama. 

Uzgojna karta



TEHNOLOGIJE  
PČELARSTVA

HRVATSKA PČELA

193

Josip Križ, pčelar i uzgajivač 
matica iz Zagreba

Utjecaj pčelarske prakse na varou

Z namo da je nametnik varoa najveći neprijatelj pče-
lama, a i vektor svih ostalih bolesti koje napadaju 

pčele i pčelinje leglo. Na samom početku invazije varoe 
na našem prostoru, gubici zajednica bili su jako veliki, 
no takvi budu i danas kod nekih neodgovornih pčelara.  
 
Neki su akaricidi jako dugo bili učinkoviti u suzbijanju 
varoe. Međutim, budući da populacija bilo koje vrste 
varira s obzirom na osjetljivost temeljenu na fiziolo-
giji i ponašanju, a tako je i kod ovog nametnika, neke 
su varoe preživljavale još u prvo vrijeme primjene tada 
jako učinkovitih akaricida. Ženke varoa koje se preživ-
ljavale davale su potomstvo koje je nastavljalo s invazi-
jom pčelinjaka. Iznimno otporne jedinke s vremenom 
su se sve više širile, ne samo u jednoj pčelinjoj zajed-
nici nego su se širile cijelom okolinom. Tako je prak-
sa suzbijanja varoe izazvala jako važne promjene, i to 
zadržavajući samo otporne gene u populaciji ovoga 
opakog nametnika. Već smo neko vrijeme u situaciji 
da otpornih varoa ima na svakom pčelinjaku. Zna se 
da je u početku varoa parazitirala na trutu ili na pče-
li punih sedam dana prije nego što je ušla u leglo, no 
toga danas više nema. Varoa koja izađe s mladim tru-
tom ili pčelom radilicom više ne parazitira na pčelama, 
nego odmah ulazi u leglo, stoga je borba s ovim opakim 
nametnikom postala prava enigma i nadmudrivanje.  
Zašto je to tako? Kada govorimo o jako učinkovitim 
sredstvima u borbi protiv varoe, pojave se pojedinci koji 
usmenom predajom savjetuju mijenjanje sredstva za 
suzbijanje varoe svake godine. No umjesto nerezisten-
tnosti, dogodi se upravo suprotno, dogodi se to da dobi-
jemo iznimno otporne i destruktivne jedinke varoe koje 
preživljavaju te reproduciraju još otpornije i destruktiv-
nije kćeri. Nakon toga propada cijeli pčelinjak ako se 
pčelar samo „malo zaboravi” i ne prati što mu se događa 
u zajednicama pa na vrijeme ne reagira. Sredstva bi tre-
balo koristiti dok god su učinkovita, a ona druga neka 
budu u pričuvi da možemo u bilo kojem trenutku kva-
litetno reagirati. 

U današnje se doba varou pokušava držati pod 
kontrolom raznim alternativnim sredstvima, što 

je na imalo većem pčelinjaku jako teško, pa se često 
dogode golemi gubici, ako ne u prvoj godini, u drugoj 
ili trećoj pčele će sigurno stradati. Nažalost, iste se 
pogreške nekih pčelara ponavljaju iz godine u godinu, 
i oni su pravi selektori otpornih i sve destruktivnijih 
jedinki koje zadaju glavobolju i onim pčelarima koji su 
iznimno pažljivi i ništa ne prepuštaju slučaju, a to je 
ponajprije reinvazija i sve što slijedi nakon nje. A slijedi 
širenje sve otpornije i destruktivnije varoe, i to prema 
efektu domina.
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U ljeti se povečava broj varooe u odnosu 
na broj pčela, foto: S. Petrić

Varoa se radije razmnožava u trutovskom 
leglu, foto: S. Petrić

O varoi je moguće donijeti neke zaključke. 
Primjerice, svaki se nametnik širi da bi izbjegao 

vlastito uništenje s domaćinom, a to je u ovom slučaju 
pčelinja zajednica. Znači da je mehanizam širenja od 
ključne važnosti za preživljavanje varoe u slučaju da 
pčelinja zajednica propadne. Jedan od načina prirodnog 
širenje varoe jest i slučaj kad varoa ne ugrožava 
razvoj i zdravstveno stanje pčelinje zajednice. U tom 
stadiju pčelinja zajednica ima jaku reproduktivnu 
snagu, a kod varoe je rast populacije spor zbog niske 
reproduktivne moći, koja se naglo povećava kasnije 
u sezoni, no to je već kasno ljeto, kad su dani sve 
kraći i pada reproduktivna snaga pčelinje zajednice.  
Praćenjem moći razmnožavanja varoe može se odrediti 
vrijeme potrebno za dostizanje razine invadiranosti koja 
će dovesti do uginuća pčelinje zajednice. To je vrijeme 
već negdje sredinom srpnja, kad moramo reagirati da 
bismo nekako prekinuli veliku reprodukciju varoe i da 
bismo zaštitili nadolazeće leglo zimskih dugoživućih 
pčela da ih varoa ne ošteti. 

Kako se varoa širi? P ropadanje pčelinjih zajednica usko je povezano 
s genskim uvjetima plodnosti varoe. To znači da 

uvijek postoje populacije varoe koje parazitiranjem u 
leglu daju više ili manje plodnih potomaka, o čemu će 
u jednom trenutku ovisiti stupanj oštećenja pčelinjih 
zajednica. Kad su pčelinje zajednice jako oštećene, 
one su podložnije grabeži, posebice u bespašnom 
razdoblju, dakle najčešće krajem ljeta ili u jesen, ali 
i u sušnim razdobljima. Kada dođe do grabeži u ovim 
razdobljima, to je znak da je invadiranost varom jako 
velika i to je uzbuna da se tog trenutka, hitno, mora 
odraditi tretman protiv varoe. Tijekom grabeži pčele 
će s ukradenim medom odnijeti i ženke varoe, čime će 
dodatno povećati stupanj zaraženosti zajednice koja 
sudjeluje u grabeži. Tako se spašavaju ženke varoe s 
prirodno visokim reproduktivnim potencijalom. Isto 
tako, kad je zajednica jako invadirana varom, ona se 
smanji i u obliku malog roja napusti košnicu. Takvi 
rojići u jesen, najčešće krajem kolovoza i u rujnu, ulaze 
u druge košnice te tako još više invadiraju tu zajednicu 
jer gotova svaka pčela u tom roju na sebi ima varou. 
Kad vidimo takav rojić, ne bismo ga trebali spašavati, 
nego što prije uništiti jer ćemo s njim uništiti i jako 
destruktivnu varou. Zbog dugogodišnje prakse 
spašavanja jako oštećenih pčelinjih zajednica, ali i 
prakse njihova spajanja te toleriranja grabeži, došlo 
je do selekcije sve destruktivnijih varoa u odnosu 
na prvotne varoe koje su se pojavile sedamdesetih 
i osamdesetih godina prošlog stoljeća. Prvotnu i 
današnje varijante varoe jednostavno ne možemo 
uspoređivati jer su današnje varijante tisuće puta 
agresivnije i destruktivnije. Današnje varijante varoe 
više ne parazitiraju na pčelama oko sedam dana, kao 
što su to činile na početku, danas je to parazitiranje 
svedeno na svega nekoliko sati.

D a se podsjetimo, varoa je prvi put otkrivena 
1976. godine u Dimitrovgradu na granici Srbije 

i Bugarske. Dogodilo se to nakon što je propalo jako 
mnogo pčelinjih zajednica. Pretpostavlja se da su varou 
prenijeli prirodni rojevi koji su tri-četiri godine prije 
toga preletjeli preko granice. Naime toliko je približno 
potrebno da se varoa razmnoži i uništi pčelinju 
zajednicu. Kad je jedno područje jako zaraženo, zaraza 
se dalje širi mnogo brže (efektom domina), a sve ovisi i 
o nizu drugih čimbenika koji se moraju poklopiti, a to 
je ponajprije odgovornost ili neodgovornost pčelara. 
S istočnog Balkana varoa se širila prema zapadu, ali 
je bilo i skokova pri njezinu prijenosu, pri čemu su 
opet glavnu ulogu odigrali sami pčelari, ponovno 
oni nesavjesni. Unutar jednog pčelinjaka te između 
susjednih pčelinjaka varoa se širi zalijetanjem pčela 
letačica i trutova. Danas gotovo da više ne postoji 
pčelinjak ili pčelinja zajednica u kojima nema varoe, i 
to pored svih pokušaja da se ona eliminira. Čak kad se 
u tome i uspije, do ponovne zaraze dolazi vrlo brzo zbog 
zalijetanja pčela i trutova, ali i grabeži. Mnogočemu su 
uzrok opet nesavjesni pčelari.
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Varoa

D a se malo podsjetimo, odrasla varoa duga je 
između 1,0 i 1,2 milimetra, a široka je između 

1,5 i 1,6 milimetara te se može vidjeti golim okom. 
Tijelo varoe je plosnato i elipsasto, ima četiri 
para nogu i sisaljku prilagođenu probijanju hitina 
ličinke, lutke i odrasle pčele jer se hrani isključivo 
hemolimfom pčela. Ženka varoe neprekidno se hrani 
malim količinama hemolimfe te time iscrpljuje pčelu 
na kojoj parazitira. Na hitinskoj membrani pčele 
ostaju stalno otvorene ranice, što omogućuje ulazak 
bakterija i virusa u pčelinji organizam. Tako dolazi 
do sekundarnih infekcija, koje su često opasnije od 
samog parazitiranja varoe, a to su američka gnjiloća i 
svi virusi te vapnenasto leglo. Odrasla pčela uglavnom 
je privremeni domaćin odrasloj varoi i služi joj kao 
prijevoz, ponajviše za širenje. Između izlaska iz stanice 
s pčelom ili trutom do ponovnog ulaska u novo leglo 
u najnovije vrijeme prolazi manje od dana, odnosno 
svega nekoliko sati. Zimi to traje i do nekoliko mjeseci 
jer u zajednici nema legla. Kao što vidimo, najštetnije 
parazitiranje, s jako teškim posljedicama za pčelinju 
zajednicu, odigrava se upravo u poklopljenom leglu, 
na ličinkama i kukuljicama pčela i trutova. U početku 
su varou najviše privlačile ličinke i kukuljice truta, ali 
to u današnje vrijeme više nije pravilo. Što zapravo 
privlači varou u jednoj zajednici više, a u drugoj manje, 
je li to juvenilni ili neki drugi hormon u hemolimfi 
pčele, to je na znanstvenicima da tek utvrde.

Morfologija i biologija varoe

FOTO: www.idtools.org
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Matija Bučar, prof

Amorfa (Amorpha fruticosa L.)

Grmovi amorfe

A morfa je alohtona biljka, no gotovo bez 
konkurencije. Naime, početkom 20. stoljeća 

Hrvatskom se proširila poplavnim vodama iz 
Mađarske koje su donosile njezine sjemenke. 
Amorfa raste u obliku gustih, gotovo neprohodnih 
grmova. Velike količine amorfe nalaze se na 
neobrađenim površinama uz Kupu, Odru i Savu na 
potezu od Jasenovca do Stare Gradiške, ali i u Turopolju, 
Črnec-polju, Lonjskom polju, u gornjoj Posavini… 
Amorfe ima i pored željezničke pruge, uz ribnjake i 
autocestu od Novske do Okučana, potom na području 
spačvanskoga šumskog bazena te na otoku Mljetu i 
Lokrumu, što sve dokazuje da se brzo i uspješno širi. 
Budući da znatno brže i bujnije raste od većine 
šumskih vrsta drveća, amorfa ih guši, što 
posebice šteti podizanju šumskih nasada. Zato se 
šumari na različite načine bore protiv ove biljke. 
Amorfa počinje cvasti početkom lipnja, a cvatnja 
joj traje 15-20 dana. Na vrhovima izbojaka i grana 
nalaze se klasasti cvatovi s mnogobrojnim nježnim, 
crvenoljubičastim cvjetićima. Na pojedinom cvatu 
ne cvjetaju svi cvjetići odjednom, nego jedni završe 
cvatnju kad se drugi tek otvaraju. U godini dobrog 
medenja amorfa daje 20-30 kilograma kvalitetnog 
meda, a dnevni unos može iznositi i do sedam 
kilograma. Medenje se usporava ili prekida ako 
nastupe velike vrućine s vjetrom ili kišno razdoblje. 

C vatnja amorfe počinje poslije cvatnje bagrema, 
a prije cvatnje kestena, stoga u povoljnim 

klimatskim uvjetima seleći pčelari mogu amorfu 
iskoristiti kao treću glavnu pašu. Med od amorfe 
je proziran, crvenkast i ukusan te ga svrstavamo u 
kvalitetne vrste meda. Vrlo je dobar za prezimljavanje 
pčela, a obilje peluda u njemu pogoduje razvoju 
pčelinjeg legla.

Cvijet amorfe
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Slika 1. Bol u usnoj šupljini zbog preosjetljivost zubi (preuzeto sa stranice: https://tuzlanski.
ba/lifestyle/kako-sprijeciti-preosjetljivost-zuba)

O sjetljivost zubi (dentinska preosjetljivost) nastaje 
kada caklina postaje sve tanja ili kada dolazi do 

povlačenje zubnog mesa. Kao posljedica toga dolazi do 
izlaganja dentina okolišnim čimbenicima, što rezultira 
preosjetljivošću zubi. Osjetljivost zubi pogađa više 
od 50 posto populacije. Mnogi su uzroci tako velike 
učestalosti, a najčešći su potrošenost zubne cakline 
kao posljedica preagresivnog četkanja zubi, povlačenje 
zubnog mesa te zubna erozija kao posljedica učestale 
konzumacije kisele hrane i pića ili kao posljedica 
gastroezofagealnog refluksa. Stoga ako su vam zubi 
bolni ili osjetljivi na hladnu, vruću, slatku ili jako 
kiselu hranu ili piće, na udisanje hladnog zraka ili na 
lizanje sladoleda, vjerojatnost da patite od dentinske 
preosjetljivosti je velika. zubi i slično.

No ovi simptomi nisu specifični samo za dentinsku 
preosjetljivost, nego mogu upozoravati i na druge 
dentalne probleme kao što su zubni karijes, napuknut 
ili okrhnut zub, škripanje ili stiskanje zubi, propuštanje 
ispuna na zubu, izbjeljivanje Svi uzroci dentinske 
preosjetljivosti dovode do izlaganja dentina zbog 
gubitka cakline ili parodontnog tkiva. Stoga se terapija 
provodi tako da se nastoji zatvoriti izloženiji dentin, 
to jest izloženi dentinski tubuli. Terapijski postupci 
najčešće uključuju fluoride u obliku gela koje apliciraju 
doktori dentalne medicine.

Propolis kod preosjetljivosti zubi

Izv. prof. dr. sc. Ivana Gobin,
Sveučilište u Rijeci, Medicinski fakultet
Zavod za mikrobiologiju i parazitologiju
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Slika 2. Preosjetljivi zubi (preuzeto sa stranice: 
https://www.stomatologijamaglajlic.com/bs/zas-
to-su-mi-zubi-osjetljivi/)

Slika 3. Propolis 
(preuzeto sa stranice: https://pcelarstvo-veber.hr/
propolis-zdravlje-imunitet-upala-grla/)

N o za sve postoji rješenje, pa i za osjetljivost zubi. 
Na tržištu se može naći velik broj zubnih pasta i 

zubnih vodica koje pomažu pacijentima da žive s manje 
bola na zubima. Njihovom redovitom upotrebom na 
površinu zubnih vratova taložit će se pojedini spojevi 
koji imaju efekt zatvaranja živčanih kanalića te time 
njihovu manju izloženost hladnim pićima i slatkišima.

U natoč velikom broju studija s desenzibilizatorima, 
još uvijek nema konsenzusa o liječenju „zlatnog 

standarda”. Prirodna je medicina ponovno popularna 
te sve više pacijenata nastoji tradicionalnim metodama 
riješiti i svoje zubne probleme. Premazivanje 
propolisom i grgljanje čaja od kadulje doprinosi bržem 
oporavku upaljenoga zubnog mesa. Od kadulje možete 
načiniti i komprese od vate te ih držite deset minuta.  
Propolis je prirodna smola koju proizvode pčele. 
Sadržava veliku količinu flavonoida, koji su zaslužni 
za većinu njegovih antimikrobnih, antioksidacijskih, 
antivirusnih, antifungalnih, anestetičkih i protuupalnih 
svojstava. U dentalnoj se medicini propolis može rabiti 
u liječenju parodontalnih bolesti, oralnog mukozitisa 
uzrokovanog terapijom karcinoma te za smanjenje 
propusnosti dentina. Štoviše, postoje dokazi da je 
propolis obećavajuće sredstvo za smanjenje osjetljivosti 
zubi. U šest kliničkih studija propolis se različitom 
dinamikom aplicirao na osjetljiva područja tijekom 
21 dana. Primjenjivao se nanošenjem na osjetljivo 
područje vaticom ili mekom četkicom, a potom se 
držao pet minuta da bi se osušio. U svim se studijama 
kod pacijenata smanjila osjetljivost zubi nakon 21 
dana primjene propolisa. Nužne su daljnje studije 
da bi se objasnio mehanizam djelovanja propolisa. 
 
Iz navedenoga možemo zaključiti da propolis pokazuje 
velik potencijal za ublažavanja tegoba uzrokovanih 
preosjetljivošću zubi. 
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Postavljanje lovke za stršljene  Lovka za stršljene

Prisutne je pozdravila dr. sc. Barbara Sladonja iz 
Instituta te je u uvodu govorila o rezultatima projekta 
praćenja (monitoringa) i ranog otkrivanja invazivnih 
vrsta stršljena u Istri od 2019. do 2021. godine, a koji 
je financirala Istarska županija i u kojem su sudjelovali 
djelatnici Nastavnog zavoda za javno zdravstvo Istarske 
županije u Puli, pčelari iz porečke Udruge pčelara 
„Nektar” i iz Udruge pčelara Bujštine. Specijalizirane 
lovke za stršljene bile su postavljane na širem području 
Grada Poreča te uz granicu sa Slovenijom. Projekt je 
uspješno izveden te je utvrđeno da na području Istarske 
županije nema ni azijskoga žutonogog ni orijentalnog 
stršljena. Više je o tome za „Hrvatsku pčelu” po 
završetku praćenja pisao dr. sc. Nediljko Landeka iz 
Nastavnog zavoda za javno zdravstvo Istarske županije 
iz Pule (brojevi: 1/2020 i 2/2020).

U petak 6. svibnja 2022. godine na paleofarmi 
Remedy u Radošima kod Poreča predstavnici 

Instituta za poljoprivredu i turizam u Poreču, 
Veterinarskog fakulteta Sveučilišta u Zagrebu i 
Nastavnog zavoda za javno zdravstvo Istarske županije 
u Puli održali su sastanak s predstavnicima pčelarskih 
udruga Istarske županije koji će biti uključeni u projekt 
„Praćenje pojavnosti i raširenosti štetnika u a na 
području Republike Hrvatske − Vespa velutina i Vespa 
orientalis” te u edukaciju o biologiji i ekologiji azijskog 
i orijentalnog stršljena, odnosno o mjerama za njihovo 
rano otkrivanje i suzbijanje u sklopu ovog projekta. 

Projekt „Praćenje pojavnosti i 
raširenosti štetnika u pčelarstvu na 

području Republike Hrvatske −
 Vespa velutina i Vespa orientalis”

Damir Gregurić
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Sastanak u Radošima kod Poreča

U Institutu za poljoprivredu i turizam

U nastavku je dr. sc. Sladonja govorila o novom pro-
jektu i razlozima njegova pokretanja. Ove godine 

Institut u suradnji s Veterinarskim fakultetom Sveučili-
šta u Zagrebu i Nastavnim zavodom za javno zdravstvo 
Istarske županije u Puli proširuje praćenje istih inva-
zivnih vrsta stršljena (Vespa velutina i Vespa orientalis) 
na još četiri županije (Primorsko-goransku, Karlovačku, 
Krapinsko-zagorsku i Zagrebačku), to jest na županije uz 
granicu sa Slovenijom gdje je zabilježena njihova pojav-
nost. Projekt ove godine financira Agencija za plaćanja 
u poljoprivredi, ribarstvu i ruralnom razvoju Republike 
Hrvatske.
Stručno predavanje pod nazivom „Rasprostranjenost 
i učinci invazivne vrste azijskoga žutonogog stršljena 
u Europi” održala je prof. dr. sc. Ivana Tlak Gajger iz 
Nacionalnoga referentnog i službenog laboratorija za 
bolesti pčela pri Zavodu za biologiju i patologiju riba i 
pčela na Veterinarskom fakultetu Sveučilišta u Zagrebu. 
O ovoj je temi prof. Tlak Gajger pisala za „Hrvatsku 
pčelu” (1/2022) pod naslovom „Tko je azijski žutonogi 
stršljen?”, a na ovom je predavanju podatke iz članka 
dopunila novim podacima, laboratorijskim nalazima i 
iskustvima s terena.

N akon toga je mag. oecol. Danijela Damijanić iz Instituta prisutnima podijelila informativne listove 
koji će im pomoći razlikovati ove invazivne vrste od europskog stršljena. Potom je uslijedila raspra-

va i druženje uz zakusku. Na sastanku i edukaciji uz predstavnike Instituta i Nastavnog zavoda za javno 
zdravstvo Istarske županije, izv. prof. dr. sc. Dražena Lušića, dipl. sanit. ing. s Katedre za zdravstvenu 
ekologiju Medicinskog fakulteta u Rijeci, studente postdiplomskog studija iz Bayama na Kubi (koji su na 
stručnoj praksi u sklopu projekta ERASMUS+ na Veterinarskom fakultetu u Zagrebu) nazočili su i pčelari 
iz Pčelarske udruge „Nektar” iz Poreča, Udruge pčelara iz Pule te iz Udruge pčelara Bujštine. U ime svih 
prisutnih još jednom zahvaljujemo organizatorima i predavačima na zanimljivoj prezentaciji te obitelji 
Kovač na gostoprimstvu i ugodnom druženju.
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Ivan i volonteri

Ivana Tavra

U Konščici, na vrhu jednog od samoborskih 
bregova, ispod velikog pčelinjaka smještenog 

širom zelene padine pitomog brijega, a ispred zelenila 
šume u kojoj se naziru divlje trešnje i bagrem, baš 
kao i ostalo bjelogorično drveće, na velikoj i dugačkoj 
dasci stoji ispisana jedna od najpoznatijih fizikalnih 
formula: E = mc2, formula velikoga genija Alberta 
Einsteina kojom se povezuje ekvivalencija energije 
i mase. Kao što objašnjava Ivan Mihaljević, vlasnik 
pčelinjaka i jednog od rijetkih OPG-ova koji je isključivo 
orijentiran na pčelarenje, inače pčelar profesionalac 
koji egzistira isključivo od pčela i njihovih proizvoda, 
formula je tu kao referenca na čuvenu Einsteinovu 
sentencu o tome da bi nakon nestanka pčela četiri 
godine potom nestalo i ljudi, to jest čovječanstva.  
 
Možda pravo stanje stvari i nije tako dramatično, no 
istina je da je pčela sve manje, da im se stanište sve 
više ograničava, baš kao i izbor paša, čemu najviše 
doprinose ljudi, ali i sve žešće klimatske promjene. 
Ta već nekoliko godina, primjerice, bagremove paše 
nema ni za lijek, kasni mrazovi uništili su najrašireniju 
pčelinju pašu u Hrvatskoj, pa se i bagremov med javlja 
doslovce u tragovima. A tu su i masovni pomori pčela, 
dogodili su se i ovog proljeća, baš kao i prije dvije 
godine u Međimurju. Milijuni uginulih pčela zbog 
nemara poljoprivrednika oko prskanja uljane repice 
pesticidima, i dopuštenim i zabranjenim, no ponajprije 
njihovom nepravilnom uporabom. Naime prskanje je i 
opet odrađeno kad je repica već cvjetala, a ne dva tjedna 
prije cvatnje. I nikome ništa jer od državnih institucija, 
ponajprije inspektorata, nema ni glasa. 

A pravo je pitanje kako pomoći pčelarima jer kad 
ugibaju pčele, kad nestaje život u košnicama, 

kad umire pčelinjak, to je za pčelare prava tragedija. 
A tragedije su, eto, sve češće, stoga i ne čudi reakcija 
velike tvrtke koja se bavi hranom, tvrtke Franck, koja se 
i ovog proljeća sa svojim volonterima okrenula pčelama. 

Nakon projekta Beestro, posuda za medonosno cvijeće 
kojih su lani plasirali čak 17.000 i u kojima je cvijeće 
potom krasilo prozore, balkone, terase i vrtove diljem 
Hrvatske, a zasigurno privuklo i pčele, evo ih ove godine 
na Konščici, kamo su stigli u suradnji s HPS-om da bi 
sadnjom medonosnog bilja dali svoj obol daljnjem 
poticanju javnosti na zaštitu pčela i pčelarstva, ali i 
pripomogli društveno odgovornom poduzetništvu i dali 
doprinos općem dobru.

Tvrtka Franck pomaže pčelama
Mladen Stubljar
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Oko apisarija

Suzana Drvar

T ridesetak „frankovaca” u izrazito žutim 
volonterskim majicama, koje su naravno podsjećale 

na pčele, kojih u Konščici ima posvuda, i na livadama, i 
u šumi, i na letu, i u košnicama. Pristigli su prvi put na 
pčelinjak, vođeni znanom činjenicom da poljoprivreda 
i proizvodnja hrane ovise izravno o pčelama jer one 
oprašuju 75 posto svjetskih prehrambenih kultura.
 
„Vaš je projekt dobar temelj za osvješćivanje ljudi 
te predstavlja boljitak za pčele. Naime istina je da 
medonosnog bilja sve više nedostaje, a pčelama treba 
raznolikost”, kazao je volonterima Vedran Lesjak iz 
HPS-a i dodao da se danas livade kose prerano, a na 
njima više i nema dovoljno cvijeća jer su i livade danas 
monokulturne, to jest imaju samo onu travu koja 
odgovara stočarima za prehranu stoke. Istodobno više 
nema ni kasnoljetnih ili jesenskih pašnjaka. Jednostavno 
više ne postoje. Stoga treba pomoći pčelama, između 
ostaloga i zelenim površinama između obrađenih polja, 
za koje su određeni i poticaji, čak i europska sredstva, 
te je sve zakonski uređeno da bi se održala populacija 
oprašivača. No pitanje je koliko će se tog zakona držati 
sami ratari. Trebalo bi ih kontrolirati, no u nas je 
kontrola slaba ili nikakva, kao i dosad, pa će i opet svatko 
tjerati po svome, a zeleni će zakon, najvjerojatnije, 
ostati mrtvo slovo na papiru. „No s druge strane 
mnogi poljoprivrednici ipak prepoznaju važnost pčele 
i njezina permanentnog rada kao oprašivača”, dodaje 
Ivan Mihaljević. „Naime i u nas je već počela praksa, 
uobičajena u zapadnim zemljama, da poljoprivrednici 
plaćaju pčelarima za oprašivanje, kao primjerice na 
području Novske, kad se po košnici plaćalo 50 kuna. No 
pčelari su nerado ulazili u takve aranžmane jer se uljana 
repica kao pčelinja paša preklapa s cvatnjom bagrema, 
koji je za većinu pčelara u nas glavna paša. A na uljanoj 
bi repici morali ostati do posljednjeg cvijeta. Zato i 
nadalje idu na repicu, gdje mogu i gdje se dogovore, 
ali i odu kad žele jer je u ovo vrijeme pčelarske sezone 
mnogo posla na pčelinjacima. Broj pčela u košnicama 
povećao se i na 70.000 jedinki, i to u samo dva mjeseca, 
nakon što ih je u svakoj prezimilo do 15.000. Sad, nakon 
burnog razvoja, rade ‘punom parom’, odnosno koliko im 
to vrijeme dopušta!”

A vrijeme u Konščici početkom svibnja pravo je 
proljetno, odlično za sadnju biljaka na više od 

150 kvadratnih metara OPG-a Mihaljević. No urbani 
volonteri nisu baš vični lopatama i sadnji, pa su zato 
stručna pripomoć i upute magistra Borisa Liovića, 
majstora za hortikulturu, i više nego dobrodošle. „Evo, 
sadimo mediteransko medonosno bilje jer želimo 
malo popraviti strukturu meda. Ovdje je više od 60 
pripremljenih sadnica, ima i lavande, i smilja, i kadulje, 
ali i hortikulturnih sadnica ljetnog jorgovana.” Prionuli 
volonteri na posao, po troje na svaku sadnicu, kopa se i 
pazi da biljka nakon sadnje ima razinu koju je imala i u 
rasadniku, odnosno u lončiću. Stavlja se zemlja, dodaje 
se gnojivo, a odmah se i zalijeva jer je ovo lokacija u 
kojoj nema zadržavanja vlage. Među prvima je svoju 
biljku zasadila Suzana Drvar.



HRVATSKA PČELA

203

ZANIMLJIVOSTI

Volonteri Francka

Vrcanje

„Ovo mi je prvi put da sadim medonosno bilje i 
nadam se da će se biljka brzo primiti i „otvoriti 

se” pčelicama. I prošle smo godine imali volontersku 
akciju, i to u Novom Jelkovcu. Ondje smo čistili velik 
prostor od zaraslog šipražja, od otpada i smeća da bismo 
pripremili teren za sadnju medonosnog bilja. Ima nas 
ovdje iz svih dijelova naše tvrtke i svi smo volonteri koji 
vole prirodu, ali prije svega život, stoga smo volontirali i 
u Dumovcu kao pripomoć oko skrbi za životinje u azilu. 
No volimo i pčele i biljke, stoga smo danas ovdje umjesto 
u uredu ili u proizvodnji. A tvrtka nas potiče u našim 
volonterskim akcijama i plaća odrađene radne sate 
koje provedemo u prirodi na njezinoj obnovi.”  I Ivana 
Tavra, direktorica komunikacija u Francku, zasadila 
je svoju biljku na Konščici. Kušala je i med u lijepo 
uređenoj kušaonici te nam rekla koju riječ o počecima 
ovog projekta. „Zašto smo krenuli u ovu priču? Pa zbog 
činjenice da bez pčela i oprašivanja nema ni našeg 
čaja. Nema čaja, ali ni većine prehrambenih proizvoda 
za koje su nužne pčele i oprašivanje. Zato i Beestro i 
u njemu dva pakovanja čaja, ali i dva paketa sjemena 
raznog medonosnog bilja. A mnogo je otišlo, gotovo 
20.000, širom Hrvatske. Stoga smo odlučili projekt 
pokrenuti i u susjednoj Bosni i Hercegovini. No meni 
je posebno drago što smo ovdje zajedno i opet širimo 
medonosno bilje i pomažemo pčelama, a pritom se i 
bolje upoznajemo, ta u tvrtki nas ima 500-tinjak, i to pri 
ovako društveno vrijednim iskoracima koji doprinose 
zajednici i okolišu, a pritom imamo i punu potporu 
uprave naše tvrtke”, zadovoljno zaključuje Ivana Tavra. 
Iznimno je zadovoljan i Ivan Mihaljević, koji je tijekom 
sadnje medonosnog bilja iz košnica izdvojio prepune 
okvire meda te zatim za sudionike, volontere Francka, 
pripremio i vrcanje meda. Mnogo se njih prihvatilo 
vrcaljke, a izvrcani su med svi sudionici dobili na poklon. 
 
A dobili su i njegovo predavanje o javnom i tajnom 
životu pčela uz pripomoć apisarija, staklene košnice, 
koju su svi strastveno gledali s uživanjem kao što se 
nekad gledao Animal Planet. No ovog je puta to bio živ 
pčelinji program, koji je ove godine, kazuje nam Ivan, 
prilično obećavajući.

„Ova je godina krenula odlično, već smo izvrcali divlju 
trešnju, a sad ovdje u Samoboru cvjeta medvjeđi luk. 
Ove se godine, napokon, ni bagrem nije smrznuo. 
U Lonjskom je polju bilo nešto vrbe, no ne u onim 
količinama kao inače. Na Cresu i u priobalju bilo 
je dosta kiše, sad je vrijeme nešto stabilnije, stoga 
očekujem i nešto kadulje. Uglavnom, ova godina ima 
potencijala. No zato se sad sve svodi na jurnjavu između 
430 košnica na četirima lokacijama, no ovdje je baza, 
koja naravno uključuje i kušaonicu i prodaju meda. 
Mnogo je košnica, mnogo pčela, no plasman meda ipak 
je ono najvažnije. A pritom je bolje prodati med iz 200 
košnica na malo nego svih 430 na veliko. Mnogo je i 
konkurencije, ponajviše s jeftinim patvorinama, njih 
je na sve strane i one nam ruše cijenu. Evo, meni već 
tri godine dolaze ljudi i traže bagremov med, no lani 
sam ga imao tek pet-šest kilograma, i to iz Slavonije, i 
on je odmah planuo. I gledam potom kako u Hrvatskoj 
posvuda ima bagremova med. Halo, kako je to moguće?! 
Gdje je kontrola, inspektori, inspekcije...? No moram 
vam kazati da su sve te priče o patvorinama kod ljudi 
koji upotrebljavaju med izazvale strah od tog lošeg 
meda, stoga se svi pomalo okreću domaćim ljudima, 
pčelarima koje znaju. I to su lojalni kupci. A to je i pouka 
da bazu svojih kupaca možeš graditi samo kvalitetom, 
bez muljanja. Evo, ja sam lani imao desetak vrsta meda, 
a sad sam ostao samo na tri. Prodajem samo ono što sam 
imam, nema nadopune sa strane, pa kako ide prodaja, 
tako je širina asortimana sve manja. Za kraj možemo 
reći da je ovo dobar početak. Danas smo domaćini 
ove akcije, a cilj nam je, nakon ovako dobrog početka, 
da ovakve volonterske akcije postanu tradicija koja 
bi pomogla razvoju bioraznolikosti”, zaključio je Ivan 
Mihaljević, pčelar, agronom i vlasnik OPG-a Mihaljević.
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„Ovom izložbom nastojali smo dati pregledni prikaz 
pčela i pčelarenja u brodsko-posavskom Posavlju: 

prikaz pčele od njezina nastanka, to jest od njezine 
pojave u mitologiji, prikaz pčelarenja u prošlosti (o čemu 
svjedoče izložene košnice koje su se upotrebljavale još u 
19. stoljeću, ali i oprema i košnice koje se rabe i danas), 
sve do prikaza pčela u kampanjama za njihov spas. I 
upravo zato da bismo prikazali jedan aspekt tradicijskoga 
gospodarstva i predmete koje čuvamo u svojim 
zbirkama, posebice u zbirci tradicijskoga gospodarstva i 
zanata, te da bismo prikazali pčelu kao važan dio našeg 
ekosustava, nastala je ova izložba”, istaknula je autorica 
izložbe i odličnoga kataloga kustosica Muzeja Brodskog 
Posavlja Karolina Lukač. U pripremi izložbe pomogli su 
i stručni suradnici članovi Udruge pčelara „Zrinski”, a 
pokrovitelj je izložbe PIP d.o.o.
Otvarajući izložbu kojom se promovira pčelarstvo, novi 
predsjednik Hrvatskoga pčelarskog saveza Dražen Kocet 
pohvalio je napore Muzeja Brodskog Posavlja na pripremi 
izložbe i istaknuo da ovakve izložbe mogu doprinositi 
promociji i edukaciji o pčelarstvu te o važnosti pčela 
zbog njihove proizvodnje, ali i zbog velike uloge u 
oprašivanju. Rekao je da će se u svom mandatu zauzeti 
za otvaranje Muzeja hrvatskog pčelarstva, a izrazio je i 
zadovoljstvo ovogodišnjom pčelarskom sezonom.

U Muzeju Brodskog Posavlja 
postavljena izložba o pčelarstvu 

„Marljiv kao pčela, sladak kao med”

Vjeko Hudolin

„Marljiv kao pčela, sladak kao med” naziv je zanimljive i edukativne izložbe 
o pčelama i pčelarstvu u brodskom Posavlju koja je u povodu obilježavanja 
Svjetskoga dana pčela (20. svibnja) otvorena u Muzeju Brodskog Posavlja u 
Slavonskom Brodu.

„Ova nam se godina otvorila i imat ćemo mnogo 
meda, za razliku od posljednjih nekoliko godina 

kad je bilo jednostavno strašno i s obzirom na slabe 
prinose zbog klimatskih promjena, ali i s obzirom na 
pojavu patvorenih medova na tržištu. Mi se pčelari 
borimo s dosta problema, a najveći je opasnost gubitka 
pčelinjih zajednica. Velik je problem nedovoljna 
suradnja s poljoprivrednicima, treba nam obostrano 
više dobre volje i suradnje da bi se spriječili pomori 
pčela. Nažalost, i ove je godine na pojedinim područjima 
bilo gubitaka pčelinjih zajednica, neki pčelari imaju 
katastrofalne gubitke, što je za svaku osudu”, istaknuo 
je u razgovoru s novinarima predsjednik HPS-a Dražen 
Kocet. 
Na pitanje koja je realna cijena meda, odgovorio je: 
„U svojem sam programu za cijenu meda napisao da 
mora biti između deset i petnaest eura. Imamo vrlo 
kvalitetan med i to treba razlučiti od lošeg i patvorenog 
meda. Vrhunska se kvaliteta mora i platiti, takav med 
mora imati svoju cijenu.”
Izložbu „Marljiv kao pčela, sladak kao med”, njezinu 
autoricu Karolinu Lukač, ravnatelja muzeja Hrvoja 
Špicera te njihove suradnike posebno je pohvalio Damir 
Šajnović, predsjednik Udruge pčelara „Zrinski”, jedne 
od najvećih pčelarskih udruga u Hrvatskoj s gotovo 200 
članova. 
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„Kao što se i vidi prema podacima na ovoj izložbi, 
mi u Slavonskom Brodu ozbiljnije baštinimo 

pčelarstvo još iz 19. stoljeća. Kao udruga nastavljamo 
tradiciju pčelarenja naših starih, nastojimo sačuvati 
uspomenu na njih, ali i educiranjem potaknuti razvoj 
pčelarstva u našem kraju. Udruga je i aktivna članica 
Hrvatskoga pčelarskog saveza”, kazuje nam njezin 
predsjednik Šajnović. Dodaje da su slavonskobrodski 
pčelari nakon nekoliko loših godina vrlo zadovoljni 
ovogodišnjom pčelarskom sezonom jer pčele dobro 
iskorištavaju proljetne paše, osobito sada bagremovu za 
dobar unos nektara u košnice.
„Iako se pri spomenu pčela i pčelarstva najprije pomisli 
na med, vosak i druge njihove proizvode, najvažnija je 
njihova korist u oprašivanju biljaka”, istaknuo je Hrvoje 
Špicer, ravnatelj Muzeja Brodskog Posavlja, koji je dugo 
pripremao ovu izložbu. 
„Unatoč tomu što većina svjetske proizvodnje 
poljoprivrednih kultura ovisi o oprašivanju kukcima, 
posljednjih je dvadesetak godina brojnost i raznolikost 
oprašivača u padu. Industrijski razvoj i intenzivna 
poljoprivredna proizvodnja te uporaba kemijskih 
preparata doveli su do osjetnog smanjenja broja 
oprašivača, poput medonosne pčele. Prirodna se staništa 
uništavaju i velikim krčenjem šuma. Da bi se očuvala 
bioraznolikost u Europi, nužna je zaštita oprašivača, 
zbog čega se raznim kampanjama nastoji podići svijest 
ljudi o važnosti pčela, zaštiti okoliša i proizvodnji zdrave 
hrane. Rezolucija Europskog parlamenta iz 2019. godine 
o inicijativi Europske unije za oprašivače poziva na 
njihovu neodgodivu zaštitu.”
Upravo je i ovoj izložbi cilj podsjetiti na tradiciju 
pčelarstva u brodskom Posavlju, ali i upozoriti na 
nužnost očuvanja vrijednih kukaca koji proizvode med 
i druge proizvode, a oprašivanjem doprinose opstanku 
brojnih biljnih vrsta i biološkoj raznolikosti.
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O pčelarskoj tradiciji, 
standardnim tehnikama i 
avangardnim inovacijama

Damir Gregurić

O tkako je Lorenzo Lorraine Langstroth 1852. 
godine izumio prvu košnicu s pomičnim okvirima, 

tehnologija pčelarenja nije se bitno mijenjala te je 
već 170 godina LR košnica najrašireniji tip košnice u 
svijetu. Štoviše, pčelari tvrde da se u današnje vrijeme 
samo njome može ekonomično pčelariti. A što ako stvari 
pogledamo iz druge perspektive i upitamo se ne leži li i 
u tome (uz stare i nove bolesti i nametnike, klimatske 
oscilacije, gubitak staništa, trovanje pesticidima...) 
uzrok smanjivanja populacije pčela medarica 
posljednjih godina?  Stara kineska poslovica kaže da 
je čovjek koji ne mijenja mišljenje ili vrlo mudar ili 
budala, a mi ćemo dodati i onu našu po kojoj ako stojiš 
u mjestu, nećeš napredovati. Upravo zato znanstvenici 
koji se bave istraživanjima u pčelarskom sektoru iz 
godine u godinu eksperimentiraju i isprobavaju nove 
tehnike i tehnologije. Iako se to često čini Sizifovim 
poslom, pomaka ima i nisu beznačajni, no činjenica 
je i da tradicionalni pčelari nisu skloni promjenama 
i nerado prihvaćaju inovacije, stoga se nažalost 
podijeljenost između znanstvenog pristupa pčelarstvu 
i prakse nastavlja. S najnovijim studijama, zaključcima 
istraživača, novim tehnikama i tehnološkim rješenjima 
u pčelarstvu uvijek smo se trudili upoznati domaću 
javnost čim bi rezultati istraživanja bili službeno 
objavljeni u stručnoj literaturi.  

Ilustracija - Lorenzo Lorraine Langstroth
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T ako smo između ostaloga objavili i da znanstvenici 
u Turskoj ispituju učinak gela na bazi kitozana na 

zacjeljivanje rana na kutikuli medonosnih pčela kako 
bi im omogućili brži oporavak nakon napada varoe. 
Pisali smo i kako su entomolozi s Državnog sveučilišta u 
Washingtonu razvili soj gljivice Metarhizium brunneum 
koji ubija varou iznutra i prije njezina  bujanja. 
Ohrabrujuća vijest koju smo posljednju objavili odnosi 
se na zaključke američke studije o razvoju pčelinjeg 
soja POL-LINE, koji ima mnogo snažniju higijensku 
osjetljivost na grinje, a time je i otporniji na varoozu. 
Svojedobno smo pisali i o košnicama izrađenima od 
polistirena koje su se pokazale toplinski učinkovitijima 
od standardnih drvenih košnica (a znamo koliko je 
termodinamika unutar košnice važan čimbenik za 
skladan razvoj zajednice). Izvještavali smo i o drugim 
pčelarskim inovacijama, primjerice o košnici LOCAL BEE 
američkog dizajnera Willa Jordana koja svojim oblikom 
i mjestom postavljanja oponaša prirodnu košnicu, ali 
je pri njezinoj izradi uz drvo upotrijebljeno i pluto te 
micelij gljiva. Ne tako davno objavili smo fotografije 
i opis košnica HIIVE izrađenih prema avangardnom 
konceptu njemačkoga dizajnera Philipa Potthasta. 
Ove okrugle građevine energetski su učinkovitije od 
konvencionalnih pravokutnih jer nemaju kutova u 
kojima bi se zadržavao hladan zrak, stoga pčele troše 
manje energije na održavanje radne temperature u 
njima. Izraelska tvrtka Beewise projektirala je potpuno 
automatiziran pčelinjak s 24 košnice pod nazivom 
BEEHOME. On inovativno spaja robotiku, videonadzor 
i umjetnu inteligenciju, a pritom se koristi solarnom 
energijom.

S druge strane svijeta, u Australiji, razvijen je PURPLE 
HIVE PROTECT, nadzorni sustav s mikrokamerama 

visoke rezolucije i kutom rotiranja koji prepoznaje i 
bilježi sve anomalije u kontrolnim košnicama te po 
potrebi alarmira dežurnu nadzornu službu. Ovakva bi 
inovacija pčelarima uvelike olakšala posao pravodobnog 
otkrivanja grinja i drugih štetnika, no kao i sve druge 
modifikacije, i ova ima svoju cijenu, a čini se da nju 
tradicionalni pčelari još nisu spremni platiti. Pčelare 
u Kaliforniji nevolja je prisilila da počnu koristiti 
GPS uređaje za praćenje, nadzorne kamere i druge 
tehnološke naprave da osiguraju svoje košnice od sve 
učestalijih krađa. Usprkos mnogostrukim prednostima 
novih tipova košnica, one nisu široko prihvaćene te 
tradicionalni pčelari nastavljaju upotrebljavati klasične 
košnice koje tjeraju pčele da troše energiju na način koji 
im ne donosi dobit, a sve zbog toga što su tako godinama 
radili njihovi preci i jer su drvene košnice dugotrajne 
i jeftine za popravak. Tu se sad samo po sebi nameće 
pitanje jesu li razlog takvom stavu navika i škrtarenje ili 
su krive predrasude, kojih se nećemo riješiti sve dok ne 
dođe do smjene generacija. 

Z bog kontinuiranog se smanjivanja populacije pčela 
i drugih oprašivača poljoprivrednici širom svijeta 

okreću alternativnim metodama oprašivanja kao što su 
mehanizirani aplikatori peluda ili ih je nužda natjerala 
na ručno oprašivanje. Kratkoročno su te metode 
vjerojatno i učinkovite, no malo je vjerojatno da će 
dugoročno biti održive. Umjetni uređaji jednostavno 
ne mogu preuzeti vitalnu ulogu koju pčele i drugi 
insekti imaju u oprašivanju usjeva. Upravo zbog toga 
start-up Iris Technologies iz Tunisa od 2015. godine 
razvija nova rješenja za zaštitu pčela: inteligentnu 
košnicu koja će osigurati veću produktivnost i višu 
kvalitetu meda praćenjem proizvoda od njegova ulaska 
u košnicu kroz sve veterinarske i biološke preglede 
do plasiranja robe na tržište. Njihovi najnoviji uređaji 
SMARTBEE i SMARTBEE + za nadzor i praćenje košnica 
rabe specijalne senzore kojima se mjeri temperatura i 
vlažnost da bi optimizirali zdravlje pčela i proizvodnju 
meda, a istodobno i pratili kretanje pčela i opskrbu 
hranom. Svakih šest sati sva se mjerenja šalju u centar 
za pohranu i analizu podataka, kojima se pristupa uz 
pomoć računala ili mobilne aplikacije. 

Uređaj za nadzor i pračenje stanja u košnici, 
foto: https://en.smartbeekeeper.com/

Tvrtka Beewise projektirala je potpuno au-
tomatiziran pčelinjak, foto: www.beewise.ag
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P čelari tako dobivaju pun uvid u sva događanja unutar 
svojih košnica, što im omogućuje optimizaciju 

zdravlja pčelinjih zajednica i produktivnosti u 
proizvodnji meda. Informacije o kretanju pčela i opskrbi 
hranom pčelarima omogućavaju rano prepoznavanje 
potencijalnih problema i pravodobno reagiranje s ciljem 
sprječavanja većih nevolja. Osim navedenih značajki, 
ovi će uređaji pčelare upozoriti i na mogućnost grabeži 
jer kad senzori zvuka, temperature i vlažnosti predvide 
rojenje, automatski će se pokrenuti GPS sustav praćenja 
roja. Sučelje također donosi tjedne obavijesti vezane uz 
zdravlje i produktivnost košnice, kao i savjete pčelarskih 
stručnjaka u vezi s nužnim intervencijama. Informatička 
rješenja koja se mogu učinkovito implementirati u 
pčelarski sektor na globalnoj razini nude i druge tvrtke. 
Tako će platforma BEEMER uz pomoć algoritama i 
podataka utvrđenih senzorskim praćenjem pčelarima 
pomoći u otkrivanju bolesti i praćenju statusa matice. 
Online sustav APISPROTECT prikuplja podatke o 
pčelinjim zajednicama, testira bolesti, daje izvješća, 
opće i anonimne podatke iz košnica u Irskoj, ali i 
diljem svijeta. I platforma BEEP omogućuje upravljanje 
podacima i pružanje informacija o stanju u košnicama s 
bilo kojeg mjesta te tako pomaže u održavanju zdravlja 
pčelinjih zajednica i brzom reagiranju čim se otkriju 
negativni čimbenici, a pčelari mogu i razmjenjivati 
podatke i surađivati s kolegama na drugim pčelinjacima. 

T vrtka UBEES kombinira tradicionalan pristup sa 
znanošću i inovacijama, a trenutačno na relaciji New 

York − Kalifornija − Pariz razvija tehnologiju ekološkog 
čišćenja za smanjenje stresa u košnicama. ELLE-HIVE 
odgovor je makedonskih pčelarskih stručnjaka na 
američki soj pčela POL-LINE kojima genski materijal 
omogućuje da se iduće pčelinje generacije uspješnije 
bore protiv varoe i drugih štetnika, a s naglaskom na 
miris i toplinu u košnicama. Tvrtka UBEES kombinira 
tradicionalan pristup sa znanošću i inovacijama, a 
trenutačno na relaciji New York − Kalifornija − Pariz 
razvija tehnologiju ekološkog čišćenja za smanjenje 
stresa u košnicama. ELLE-HIVE odgovor je makedonskih 
pčelarskih stručnjaka na ameraički soj pčela POL-LINE 
kojima genski materijal omogućuje da se iduće pčelinje 
generacije uspješnije bore protiv varoe i drugih štetnika, 
a s naglaskom na miris i toplinu u košnicama. 

I na kraju, vratimo se na pitanje zašto se tradicionalni 
pčelari i dalje drže klasičnih košnica i teško prihvaćaju 
tehnološke inovacije. Uz duboko poštovanje prema 
tradiciji i divljenje svim veteranima koji su tijekom 
prošlih desetljeća pretrpjeli sve moguće nedaće u ovoj 
poljoprivrednoj grani i unatoč svemu ostali na svojim 
pčelinjacima i uz svoje pčele, moramo s ovog mjesta 
jasno i glasno podržati sve znanstvenike, istraživače i 
inovatore koji za dobrobit pčela nastoje učiniti ono što 
je u njihovoj moći u nadi da će mladi pčelari prihvatiti 
njihova tehnološka rješenja i pčelarstvu u budućnosti 
dati pravi zamah prema naprijed. Jer bez muke nema 
nauke, a bez nauke neće biti ni struke! Samo u sinergiji 
znanosti i prakse možemo ostvariti zajednički cilj: 
da pčelinja vrsta opstane, a s njom i poljoprivreda, 
proizvodnja hrane i u konačnici − i mi sami!  

Izvori:
www.hiive.eu
www.beewise.ag
www.entomologytoday.org
www.abc.net.au
www.ski-news.com
www.researchgate.net
www.ctvnews.ca
www.science.org
www.iris-tech.tn
www.agrocomplex.kiev.ua

PURPLE HIVE PROTECT, 
foto: www.foodmag.com.au
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P ovodom obilježavanja Svjetskoga dana pčela 20. 
svibnja 2022. godine u Izdvojenoj lokaciji Jelsa 

Srednje škole Hvar završen je projekt BEE HAPPY. Riječ 
je o projektu vrijednom 15.500 kuna koji je financiralo 
Ministarstvo znanosti i obrazovanja u sklopu 
preventivnih projekata za izvanučioničku nastavu. 
 Cilj je projekta upoznati i osvijestiti učenike, 
nastavnike i širu javnost s problemom nestanka 
pčela u prirodi. Pčele su svakodnevno izložene raznim 
opasnostima, stoga je od krucijalne važnosti doprinijeti 
njihovu očuvanju. Projektom se želi dugoročno 
educirati stanovništvo o aktualnim opasnostima 
koje kontinuirano prijete pčelama u prirodi. U tom 
je smislu prikazano i kako funkcionira jedna pčelinja 
zajednica u realnom okruženju. „U sklopu projekta 
održane su edukacije u lokalnim dječjim vrtićima, 
dok je u školskom vrtu u Klokunu postavljen prvi 
apisarij na otoku Hvaru. Na otvaranju su nam se 
pridružili polaznici dječjih vrtića iz Jelse i Vrboske. 
Učenici 4. razreda usmjerenja Agroturistički tehničar, 
s mojom malenkosti, održali su edukativnu radionicu 
za djecu. Podijelili smo im majice, diplome, edukativne 
materijale, knjige i sjeme medonosnog bilja koje će 
zasijati u svojim vrtovima”, pripovijeda nam Nikolina 
Carić, nastavnica stručnih predmeta spomenutog 
usmjerenja i koordinatorica ovog projekta, na kojem 
su surađivale i njezine kolegice Božana Damjanić 
Majdak i Katijana Petrić. Dodaje da su projektom željeli 
potaknuti djecu, ali i širu javnost, na brigu i zanimanje 
za pčele, čijem ugibanju i nestanku svjedočimo 
svakodnevno, ponajprije zbog nekontrolirane uporabe 
pesticida. Na projektu su sudjelovale i udruge Moj škoj 
i Prijatelji otoka Šćedra, koje su prepoznale njegovu 
vrijednost. Prema starogrčkom piscu i filozofu Luciju 
Filostratu, „Valja reći i to da su naši učenici oduševljeni 
projektom te su vrlo ozbiljno shvatili važnost 
prenošenja znanja na mlađe generacije. Oni u svom 
nastavnom planu imaju predmet Pčelarstvo, stoga im 
je to bio idealan način održavanja praktične nastave. 
Vrtićka su djeca oduševljeno sudjelovala na radionici, 
koja će im zasigurno ostati u lijepom sjećanju. Apisarij 
će biti dostupan svim zainteresiranima te će služiti i za 
obavljanje praktične nastave. Naša je želja da se projekt 
nastavi i idućih godina da bismo mogli uključiti i ostale 
vrtiće te škole s otoka Hvara”, zaključuje Nikolina. Ana 
Marija Jakas iz Prijatelja otoka Šćedra dodaje: „Naša 
se udruga uključila u projekt jer se inače brinemo o 
zaštiti okoliša i očuvanju prirodne baštine dragog nam 
otočića uz južnu obalu Hvara, koji je ujedno i oaza 
za pčele zbog svoje flore, ponajprije ružmarina. Usto 
smatramo i da su ovakvi projekti odlični za edukaciju 
javnosti, ponajprije onih najmanjih, koji su budućnost 
našeg otoka.”
Potom je nastavnica Carić zahvalila svima koji su 
podržali projekt, ponajprije svojim učenicima koji su 
na njemu tako predano radili. Kad je vidjela njihov 
svesrdni angažman, vidjela je i svijetlu budućnosti 
pčelarstva na našem najsunčanijem škoju.

Foto: Jelena Milanović
Tekst: Mirko Crnčević

Otok sunca dobio svoj prvi apisarij

S otvaranja prvog apisarija na otoku Hvaru, 
foto: Jelena Milanović
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P ovodom Dana Hrvatske akademije znanosti i 
umjetnosti, u petak 29. travnja 2022. godine u 

Palači HAZU-a održana je svečana sjednica na kojoj je 
prof. dr. sc. Ivani Tlak Gajger, nastavnici na Zavodu za 
biologiju i patologiju riba i pčela Veterinarskoga fakulteta 
Sveučilišta u Zagrebu, dodijeljena nagrada za znanstveno 
dostignuće objave 30 znanstvenih članaka u posljednjih 
pet godina iz područja biologije i patologije pčela.
Čestitamo profesorici Tlak Gajger!

Nagrada HAZU 
prof. dr. sc. Ivani Tlak Gajger

Urbano pčelarstvo u svijetu i kod nas

Ivana Tlak Gajger s nagradom

P ollenize CIC jest organizacija za očuvanje okoliša 
sa sjedištem u Plymouthu, lučkom gradu na ju-

gozapadu Engleske smještenom između rijeka Plym 
i Tamar. Uz ekološke aktiviste, u rad ove organizacije 
uključeni su i pčelari praktičari, istraživači znanstveni-
ci te lokalna zajednica da bi tako udruženi učinili sve 
što je u njihovoj moći da zaustave pad broja medon-
osnih pčela i drugih oprašivača na području svojega 
djelovanja. Jedan je od najvažnijih segmenata ovog 
projekta širenje mreže istraživačkih košnica nasel-
jenih europskim tamnim medonosnim pčelama da 
bi se domaća pčela (Apis mellifera mellifera) spasila 
od izumiranja. Košnice se postavljaju na terase i kro-
vove najpoznatijih povijesno-kulturnih znamenitos-
ti u gradu i okolici, a kao što su: Theatre Royal, The 
Box Museum, The Marine Biological Association i The 
Royal William Yard. Vrijednim urbanim pčelarima fi-
nancijsku potporu pružaju gradske vlasti i nadležne 
institucije Plymoutha. Tako su u listopadu 2021. go-
dine postavili eksperimentalnu košnicu na krov zgrade 
NMA u Coxsideu. National Marine Aquarium jest na-
jveći britanski akvarij, a vode ga aktivisti dobrotvorne 
organizacije Ocean Conservation Trust, koji s timom iz 
Pollenizea dijele entuzijazam, pozitivnu energiju i pre-
danost očuvanju planeta zasnovanom na znanstvenim 
istraživanjima. More, šume, pčele... svejedno je – njima 
je važno da svoj grad učine zdravijim okolišem, podjed-
nako i za ljude i za životinje! Ako netko misli da je riječ 
o laganom pothvatu koji može odraditi bilo koja dru-
ga pčelarska udruga, grdno se vara: ova je akcija vrlo 
zahtjevna i kad je u pitanju manja visina objekta. Stoga 
su pripreme za preseljenje pčela na krov Nacionalno-
ga morskog akvarija počele danima prije preseljenja, 
a podrazumijevale su stručno planiranje, procjenu 
rizika, nabavu potrebne logistike i sigurnosne opreme, 
odobrenje za rad na visini od nadležnih službi i, ništa 
manje važno, stručnost, pribranost i pažljivost, i to ne 
samo onih koji će izravno manipulirati košnicom, neko 
čitave ekipe. 

V ečer prije preseljenja pčelari su daskom i vrpcom 
blokirali ulaz u košnicu da bi zajednica sigurno 

ostala unutra do sljedećeg jutra. Bilo je važno to učiniti 
tijekom zalaska sunca, kad je vanjska temperatura u 
opadanju, kako bi bili sigurni da su se sve pčele vratile 
s izleta. Čim je iduće jutro izašlo sunce, košnica je 
utovarena u vozilo i ekipa je polako krenula od pčelinjaka 
prema Coxsideu. Na mjestu preseljenja jedna se osoba 
penjala ljestvama na krov, a druga je centrirala uže koje 
je osiguravalo stabilnost pri manevriranju košnicom. 
Nakon što je košnica smještena na svoje mjesto na 
krovu, pčelama se dalo dovoljno vremena da se smire 
prije otvaranja ulaza u košnicu i puštanja u okoliš s 
„nešto drugačijim pogledom” na Plymouth. Nakon 
uspješno obavljenog posla aktivisti obiju timova složili 
su se da je cijelo ovo iskustvo bilo ništa manje nego 
− čarobno! Jacob McTighe iz Kraljevskog kazališta u 
Plymouthu jedan je od najvećih zagovornika urbanog 
pčelarstva u ovom dijelu Velike Britanije i jedan od 
inicijatora ovog projekta, a naglašava da Pollenize 
CIC strateški odabire objekte iz kulturne sfere života 
za urbane pčelinjake ne samo zbog njihove lokacije, 
idealne zbog blizine parkova i sličnih izvora hrane za 
pčele, nego i da se pojača poruka o nužnosti čuvanja 
pčela i drugih oprašivača. U organizaciji čvrsto vjeruju 
da udruživanje snaga s kulturnim institucijama za 
dobro cijelog planeta pokazuje važnost suradnje 
između građana, aktivista i gradskih institucija. Svi koji 
vrijedno i složno rade u sklopu organizacije Pollenize 
nadaju se da će dovođenjem medonosnih pčela u 
urbano okruženje poboljšati oprašivanje na tom 
području, ali i da će pomoći ljudima da shvate zašto je 
očuvanje svih oprašivača (dakle ne samo medonosne 
pčele!) tako važno. 
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Europska komisija 
ograničava upotrebu 

sulfoksaflora

T ako znanstvena istraživanja koja se provode na ur-
banim pčelinjacima u Plymouthu neće biti svrha 

sama sebi, pa osim što će njihovi sugrađani (među ko-
jima ima i mnogo voćara, ratara, vrtlara i komunalnih 
službi koji pesticide rabe neodgovorno prema okolišu!) 
naučiti više o ponašanju insekata, bioraznolikosti i 
zdravlju lokalnog bilja, naučit će i o tome što mogu 
učiniti kao zajednica da bi poboljšali život u harmoniji 
s njima. Ovo nije usamljen slučaj, naime, u svjetskim 
metropolama kao što su New York, London ili Pariz 
već desetak godina zgrade kazališta, opera i sličnih 
institucija krase i košnice o kojima se brinu lokalni 
pčelari. Ne tako davno držanje pčela u gradovima bilo 
je zabranjeno, ali je od 2000. godine urbano pčelarstvo 
konstantno u usponu. Tako se primjerice u Londonu 
od 1999. do 2012. godine broj gradskih pčelinjaka pov-
ećao za 220 posto. Odličan je primjer i Beč: još 2014. 
godine na krovu gradske vijećnice tamošnji su pčelari 
postavili nekoliko košnica o kojima se brine Alfred 
Hauska, koji je jesenas gradonačelniku Michaelu Lud-
wigu predao čak 180 kilograma meda proizvedenoga 
2021. godine. Osim gradsku vijećnicu, košnice s pčela-
ma krase i hotel Steigenberger, banku Oesterreichische 
Kontrollbank, a od rujna 2021. godine i studentski 
dom Viennabase19 u središtu okruga Döbling. Urbano 
pčelarstvo i u Ljubljani ima bogatu povijest i datira još 
od početka prošlog stoljeća. Izgradnju gradskih pčelin-
jaka pomažu gradska uprava i SID banka, čime su doka-
zali koliko cijene pčelarstvo kao autentičnu tradicijsku 
vrijednost, ali i svoju ustrajnost u promicanju zelene 
ekonomije za održivi razvoj te odgovornost prema 
prirodnom okolišu. Beogradsko udruženje pčelara 
u suradnji s organizacijom Dječje srce te uz potporu 
Sekretarijata za zaštitu životne sredine Grada Beograda 
jesenas je postavilo nov urbani pčelinjak u prihvatil-
ištu za djecu s teškoćama u razvoju u Vrčinu. Gradskim 
pčelinjacima mogu se pohvaliti i Labin i Poreč, a u ok-
viru projekta BeePathNet Reloaded, u kojem je vodeći 
partner Ljubljana, a gradovi partneri Cesena (Italija), 
Amarante (Portugal), Bydgoszcz (Poljska), Nea Propon-
tida (Grčka) i Hegyvidék (12. okrug Budimpešte), koji 
financira Urbact-ERDF, europski program razmjene i 
učenja koji promiče održivi urbani razvoj, u jesen 2021. 
godine u Osijeku je održan prvi sastanak skupine za iz-
radu projekta s ciljem pokretanja urbanog pčelarstva 
na području Grada Osijeka. Istraživanja koja provode 
znanstvenici uključeni u organizaciju Pollenize i slične 
organizacije pokazala su da su gradske pčele zdravije i 
produktivnije od pčela u ruralnim zonama jer gradovi 
nude veću bioraznolikost od ruralnih područja. Naime, 
za razliku od ruralnih sredina, koje su svoja prirodna 
staništa zamijenila poljoprivrednim površinama zasij-
anima monokulturama koje poljoprivrednici tretiraju 
pesticidima pogubnima za pčele i druge oprašivače, 
u urbanim sredinama pčele imaju veći izbor hrane, a 
time i bolji imunitet, bolje zdravlje i veću proizvodnju. 

Prema tim istraživanjima, prezimljavanje pčela u ur-
banim sredinama iznosi 62,5 posto, dok je ono u ru-
ralnim sredinama 40 posto. Urbane pčele u prosjeku 
proizvedu 12 kilograma meda, a ruralne pčele 7,6 kilo-
grama. Tko zna, možda će u budućnosti poljoprivred-
nici biti prisiljeni okrenuti se upravo urbanim pčelar-
ima radi iznajmljivanja pčela da bi oprašivale njihove 
usjeve?! 

Izvori
www.pollenize.org.uk
www.stadtlandwirtschaft.wien
www.urbact.eu
www.urbanicebelar.si
www.bup.rs
www.ss-mbalote-porec.skole.hr

Zbog sumnje na štetno djelovanje na pčele Europs-
ka je komisija ove godine odlučila ograničiti upotre-
bu pesticida sulfoksaflora samo na zatvoreni prostor. 
Ovaj insekticid iz porodice sulfoksimida proizveden je 
2013. godine u agrokemijskoj korporaciji Corteva, čije 
je sjedište u američkom Indianapolisu, kao alternativa 
neonikotinoidima, koji su u Europskoj uniji i mnogim 
zemljama u svijetu zabranjeni nakon što se utvrdilo 
da uzrokuju poteškoće u komunikaciji i orijentaciji 
pčela, ruše njihov imunitet, skraćuju im životni vijek 
i uzrokuju kolaps pčelinjih zajednica. Corteva je sul-
foksaflor predstavljala kao proizvod superiorniji neon-
ikotinoidima i po učinkovitosti na štetnike i s obzirom 
na sigurnost za korisne kukce, stoga je 2015. godine 
odobrena njegova uporaba u Europskoj uniji. No is-
traživanja koja su uslijedila (i to izvan SAD-a) pokazala 
su da činjenice govore suprotno. 
U otrovnost ovog pesticida za pčele posumnjalo se iste 
godine kad je odobrena njegova distribucija iz SAD-a u 
Europsku uniju te tad počinje lobiranje niza ekoloških 
organizacija, između ostalih i Europske akcijske mre-
že protiv pesticida (Pesticide Action Network Euro-
pe, PAN Europe), za njegovu zabranu. Nakon pomnog 
istraživanja engleski su znanstvenici u studiji objav-
ljenoj 2018. godine u stručnom časopisu Nature obja-
vili da sulfoksaflor izaziva reproduktivne poremećaje 
u bumbara, što uzrokuje njihovo izumiranje, odnosno 
da nije dobra zamjena za neonikotinoidne insekticide 
jer djeluje štetno na neciljane organizme, to jest kuk-
ce oprašivače. Posjetimo da je Corteva bila i jedan od 
najvećih svjetskih proizvođača klorpirifosa, za koji se 
također utvrdilo da šteti pčelama, ali i pticama, nekim 
sisavcima, člankonošcima i vodenim organizmima.
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K ad je 2020. godine znanstveno dokazano da hrana 
koja u sebi sadržava ostatke ovog pesticida kod 

djece uzorkuje oštećenje mozga i druge zdravstvene 
probleme, klorpirifos se povukao s tržišta Europske 
unije i drugih zemalja u svijetu. Korporaciju Cortevu 
2019. godine javno je prozivala i organizacija Humano 
društvo Sjedinjenih Država (Humane Society of the 
United States, HSUS) zbog testiranja fungicida na 
psima pasmine bigl u Brazilu, no njihovi zahtjevi za 
zaustavljanjem ovakvih eksperimenata nažalost još 
uvijek nisu usvojeni. 
Znanstvenici Europske agencije za sigurnost hrane 
(EFSA) djelovanje sulfoksaflora istraživali su u okviru 
Strategije od farme do vilice i Strategije biološke 
raznolikosti, pokrenutih 2020. godine, te su utvrdili 
da vanjska uporaba sulfoksaflora može biti štetna za 
bumbare i solitarne pčele jer kod kukaca oprašivača 
izaziva poremećaje koji nalikuju onima koje izazivaju 
neonikotinoidi. Uredbu o ograničavanju upotrebe 
ovog pesticida uskoro bi trebala usvojiti izvršna 
vlast Europske unije, no vodeći se načelima zaštite 
javnog interesa i stabilnosti tržišta kapitala neka su 
investicijska društva iz SAD-a poslala pismo pritužbe 
Svjetskoj trgovinskoj organizaciji (WTO) tvrdeći da 
je ograničavanje „politička odluka” Europske unije 
jer je sulfoksaflor pouzdano sredstvo protiv štetnika 
u usjevima i sigurno za oprašivače te da Corteva na 
europsko tržište više neće moći izvoziti sjeme za usjeve 
u kojem se rabi ovaj pesticid ako se pesticidu ograniči 
plasman. 
U današnje su vrijeme pesticidi postali neizostavan 
dio intenzivne poljoprivrede, koja je pak imperativ 
zbog neprekidnog rasta broja stanovnika na Zemlji i 
povećane potrošnje hrane. Pesticidi se reklamiraju kao 
jamstvo dobrog uroda i većeg prinosa, a u političkim 
se govorima zagovaraju u sklopu borbe protiv gladi 
u svijetu. No potpuno se slažemo s profesorom 
Nigelom Raineom, istraživačem očuvanja oprašivača 
s kanadskog Sveučilišta u Guelphu i jednim od 
najpozvanijih da govori o toj temi, a koji smatra 
da je današnji pristup agrokemikalijama sustavno 
poremećen: „Jednostavna zamjena jedne vrste 
pesticida drugom, bez razumijevanja rizika za kukce 
oprašivače, potpuno je pogrješan pristup.” 
U Europskoj uniji trenutačno traje bitka i za zabranu 
glifosata, jednoga od najprodavanijih herbicida, jer se 
sumnja da uz korov uništava i biljke cvjetnice koje su 
izvor hrane za pčele te da negativno djeluje na razvitak 
pčelinje matice i otpornost radilica na infekcije. 
Dozvola za njegovu uporabu ističe 15. prosinca ove 
godine, a oko pitanja hoće li se produžiti ili ne još se 
vode polemike.

Izvori
www.pan-europe.info
www.ontariobee.com
www.geopolitika.news

Preveo i obradio: Damir Gregurić,
portal „Pčelina školica”

P rošlo je petnaest godina otkako je prvi put 
identificiran kolaps pčelinjih zajednica (engl. 

colony collapse disorder, CCD). Dio istraživača 
misterija masovnog pomora pčela na gotovo čitavom 
planetu tvrdi da uzrok nije nepoznat: pčelinje su 
zajednice primarno oslabljene zbog varooze i nozemoze 
i/ili drugih virusnih i bakterijskih infekcija kojima je 
pogodovao niz drugih negativnih čimbenika. Prema 
entomologu dr. sc. Samuelu Ramseyju, voditelju Odjela 
za istraživanje pčela pri ministarstvu poljoprivrede u 
Beltsvilleu (SAD), sve su napadnute pčele već patile 
zbog parazita, pesticida i loše prehrane (takozvana tri 
P). Neki su znanstvenici tim čimbenicima dodali i lošu 
pčelarsku praksu, nepravilno liječenje  i akumulaciju 
lijekova protiv varoe u vodi, potom nedostatne paše, 
globalno zagrijavanje te stres (zbog selidbi). 
Prema znanstvenoj studiji objavljenoj u časopisu 
Scientific Reports u ožujku 2021. godine, skupina 
entomologa s Državnog sveučilišta u Washingtonu 
razvila je novi soj gljivice, Metarhizium brunneum, koji 
može iskorijeniti varou, najvećeg pčelinjeg neprijatelja, 
a čijom bi se primjenom izbjegli rizici povezani s 
upotrebom kemijskih sredstava protiv varoe. Prema 
prof. dr. sc. Steveu Sheppardu i dr. sc. Jennifer Han, koji 
su s kolegama na pčelinjaku i u laboratoriju Državnog 
sveučilišta u Washingtonu proučavali interakciju 
između gljivica i grinja, fokus istraživanja bio je na 
uvjetima preživljavanja gljivica Metarhizium na višim 
temperaturama. Da bi identificirali najotporniji soj, 
znanstvenici su testirali više od 27.000 grinja, za što 
su im trebale pune dvije godine rada. Pčele su inače 
otporne na gljivice Metarhizium, no kad spora naiđe 
na grinju, ulazi u nju i ubija ju iznutra prije njezina 
bujanja. 
Ovo nije prvi agens koji su entomolozi razvili da 
bi pomogli pčelinjim zajednicama u borbi protiv 
bolesti i nametnika. Godine 2018. znanstvenici 
su razvili ekstrakt micelija koji je smanjio razinu 
virusa kod pčela. Na ovaj bi način pčele mogle imati 
dva nova saveznika u ratu protiv svojih prirodnih 
neprijatelja: prvi od njih imao bi antivirusni učinak, 
a drugi bi mogao postati biokontrolno sredstvo protiv 
varoe. No prije praktične primjene na pčelinjacima 
znanstvenici moraju optimizirati način uvođenja 
gljivica Metarhizium u pčelinju zajednicu, a potom od 
državnog tijela zaduženoga za zaštitu okoliša tražiti 
odobrenje za njihovu uporabu.

IZVOR: www.ski-news.com
TEKST PREVEO I OBRADIO: Damir Gregurić, 
portal „Pčelina školica”

Znanstvenici razvili gljivicu 
koja ubija varou
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K onfederacija talijanskih poljoprivrednika 
(Confederazione Italiana Agricoltori, CIA) 

nedavno je javno istupila s alarmantnim podacima 
o cijenama meda koji su veliki trgovački lanci u 
Italiju uvezli iz Kine. Prema stručnjacima, riječ je o 
patvorinama pomiješanima s prirodnim medom, što 
otežava kontrolu na granici i predstavlja nelojalnu 
konkurenciju na tržištu na kojem je prosječna 
proizvodna cijena domaćeg meda 3,99 eura za kilogram. 
Kineski lažni med u talijanskim se supermarketima 
nudi po euro, što može „imati teške posljedice ne samo 
na lanac opskrbe nego i na cjelokupnu talijansku 
poljoprivredu, koje 70 posto ovisi o pčelama i njihovoj 
oprašivačkoj ulozi”. Medu koji se proizvodi uz dodatak 
šećernog sirupa i čiji način proizvodnje nije usklađen 
sa standardima Europske unije nije mjesto u Italiji jer 
bi mogao baciti talijanske pčelare i poljoprivrednike 
na koljena, kako tvrde u jednoj od najvećih trgovačkih 
organizacija u Europi koja okuplja 900.000 članova i 
300.000 povezanih poljoprivrednih poduzeća u Italiji. 
Uzbunu zbog pojave patvorenog meda na domaćem 
tržištu podigli su i španjolski pčelari. Koordinacija 
ratarskih i stočarskih organizacija (La Coordinadora de 
Organizaciones de Agricultores y Ganaderos, COAG) i 
Organizacija potrošača i korisnika (La Organización de 
Consumidores y Usuarios, OCU), najveća španjolska 
organizacija potrošača s 300.000 članova, upozoravaju 
javnost na „masovnu obmanu” s medom iz uvoza 
u veleprodaji i supermarketima te od svoje vlade i 
Europske unije traže hitnu izmjenu propisa vezanih uz 
podrijetlo ovog proizvoda. 

Naime, još je u prosincu 2020. godine u Španjolskoj 
na snagu stupio nacionalni i europski standard 
koji utvrđuje obvezu navođenja pojedinih zemalja 
podrijetla meda koji se pakira u Španjolskoj. No ove se 
odredbe zaobilazi: ako med potječe iz Kine i pomiješa se 
s medom koji dolazi iz druge zemlje (u omjeru većem od 
50 posto), on dobiva tu novu „nacionalnost”, a zemlja 
u kojoj je mješavina napravljena može se deklarirati 
kao zemlja podrijetla. Voditelj sektora pčelarstva 
COAG-a Pedro Loscertales naglašava da se analitičko 
utvrđivanje podrijetla meda provodi analizom 
prisutnog peluda, dakle i flore u sabirnom području, 
čime se identificira podrijetlo. No ako se med podvrgne 
ultrafiltraciji, pelud se uklanja te postaje nemoguće 
analitički utvrditi njegovo botaničko podrijetlo. Da bi 
se izbjegle moguće prijevare, COAG i OCU inzistiraju 
na intervenciji nadležnih institucija na državnoj i 
europskoj razini da bi zajedno zaštitili prava potrošača 
i održali transparentnost i podjednako pošteno 
poslovanje u svim zemljama članicama Europske unije. 

IZVORI: www.ilgiornaledellasera.blogspot.com i 
www.elcomercio.es 
PREVEO I OBRADIO: Damir Gregurić, 
portal „Pčelina školica”

Patvoreni med iz Kine na talijanskom 
i španjolskom tržištu

IN MEMORIAM - Petar Orlić (1951. − 2022.)

Dana 10. travnja 2022., u 71. godini života, preminuo je naš član, prijatelj i kolega pčelar Pero Orlić. Rođen je 23. 
travnja 1951. u Puntu na otoku Krku, gdje je, uz tek kraća izbivanja, proveo čitav život. 
Pčelama se bavio još od početka 80-ih godina prošloga stoljeća, kada je uz brata Nikolu nabavio prve košnice. Od 
1983. godine bio je aktivni član Udruge pčelara „Kadulja” s otoka Krka. Sve je svoje slobodno vrijeme posvećivao 
pčelama te se neprekidno usavršavao i učio. Bio je izniman poznavatelj lokalne flore, što mu je uvelike olakšavalo 
rad s pčelama u škrtim otočnim uvjetima. Uz svesrdnu pomoć supruge, a kasnijih godina i djece, u kontinuitetu 
je radio sa 70-ak LR košnica smještenih na otoku Krku i otočiću Plavniku, a sa svojim je košnicama odlazio i u 
Gorski kotar. 
Bio je mentor mnogim mlađim pčelarima i svoje je znanje i iskustvo rado dijelio i preispitivao sa svojim kolegama 
i nadolazećim generacijama. Uvijek vrijedan i spreman pomoći drugima, veselio se predavanjima, zajedničkim 
posjetima sajmovima i edukacijama. Hvala mu za sva lijepa druženja.

Počivao u miru!
Udruga pčelara „Kadulja”, otok Krk 
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IN MEMORIAM - Drago Pajnić (1924. − 2021.)  

Prošla je već godina dana otkako nas je, nakon kratke i teške bolesti, napustio Drago Pajnić, najstariji, ujedno i 
počasni član te jedan od osnivača Pčelarskoga društva „Lipa”.
Drago se već kao dječak pučkoškolske dobi susreo s pčelama na pčelinjaku svoga oca, i upravo se ondje rodila 
ta doživotna ljubav. Svoj je prvi roj kupio za simboličnu cijenu od jednoga dinara od svojega prijatelja Miška 
Žugčića još šezdesetih godina prošloga stoljeća. S ljubavlju ga je razrojavao i povećavao broj svojih zajednica 
u pletarama. Potom je počeo sam ručnom pilom izrađivati svoje prve LR košnice i okvire. Neki se od tih ručno 
izrađenih nastavaka i okvira još i danas, nakon više od 50 godina, mogu naći na njegovu pčelinjaku. Ljubav 
prema pčelama prenio je i na svojega sina, s kojim je pojedinih godina imao i više od dvije stotine zajednica. 
Pamtit ćemo ga kao plemenita, tiha i samozatajna čovjeka koji je uvijek bio spreman svoje znanje i ljubav prema 
pčelama podijeliti s mladima. 

Pčelarsko društvo „Lipa”, Zagreb

APITERAPIJA
Uređaji za udisanje 
zraka iz košnice

PROPO STEAM
ISPARIVAČ PROPOLISA
• korištenje u prostoru
•  intenzivna apiterapija 

inhalacijom kroz maskuMedikoel d.o.o.
Jalnova cesta 2
4240 Radovljica
Slovenija
t.: ++ 386 4 537 85 10
mtel.: ++ 386 41 618 775
www.medikoel.com
email: info@medikoel.com

OglasCebelar10HR.indd   1 17/02/2021   15:08

Prodajem uređen kamion – pčelinjak 
GMC, atestiran, s 44 AŽ košnice. Pop-
ovača.
GSM. 098/176-2203

Posijte heljdu kao postrni usjev do 
30.08., imat će pčele pašu do mraza. 
GSM. 098/969-3034

Povoljno prodajem LR satne osnove, 
Manger izrade.
Tel. 01/3354-053

Prodajem osušeni cvjetni prah sa 
skidača, šaljem pouzećem.
GSM. 098/183-0757
Tel. 031/642-132
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Članovi Hrvatskog pčelarskog saveza plaćaju članarinu preko pčelarskih udruga u iznosu od 225,00 kuna,
u što je uključeno i dobivanje časopisa. Pretplata samo za časopis Hrvatska pčela iznosi 270,00 kuna, a za
inozemstvo 39,00 EURA. Cijena pojedinog broja za Hrvatsku iznosi 30,00 kuna. Časopis izlazi u 11 brojeva,
u nakladi od 6 500 primjeraka. Pretplata se tijekom godine ne može otkazati, a prima je Hrvatski pčelarski 
savez na IBAN broj: HR2524840081100687902.  Tiskara je “Mediaprint - Tiskara Hrastić”.

Upute za pripremu komercijalnih oglasa
Komercijalni oglas moraju biti grafički pripremljeni u pdf formatu najkasnije do 10. u mjesecu.
Cijena oglasa:
1/1  (16x24 cm)   4.200,00 kn
1/2  (16x12 cm)   2.500,00 kn
1/3  (16x7,5 cm)   1.800,00 kn
1/4  (16x6 cm, 8x12 cm)  1.300,00 kn 
1/8  (5x8 cm)      650,00 kn

Popust na komercijalne oglase 4x oglas - 10%; 5-8x oglas - 20%; 9-12x oglas - 30%
Za sadržaj oglasa odgovaraju oglašivači. 

Uputa zapripremu malih oglasa građana
Mali oglasi moraju biti dostavljeni najkasnije do 10. u mjesecu za objavu u slijedećem broju časopisa.
Svaki člani HPS-a i pretplatnik na časopis ima pravo iskoristiti jedan besplatni mali oglas godišnje.
Svi slijedeći mali oglasi naplaćuju se 4,00 kune po riječi, a oglas mora sadržavati najmanje 10 riječi.
 
Upute za pripremu tekstova za objavu u časopisu Hrvatska pčela
Rukopisi i fotografije za objavu u časopisu primaju se najkasnije do 10. u mjesecu, te se nakon objave ne 
vraćaju. Autorski honorari plaćaju se po jednoj kartici, koja sadržava 1.450 znakova, 
u iznosu od 100,00 kuna/kartici.Za sadržaj tekstova odgovaraju sami autori. Ostali mediji koji preuzimaju 
tekstove, obavezno moraju navesti izvor informacija.

AUTOR:
VJEKO 

HUDOLIN

KAPI NA 
LIŠĆU 

BILJAKA, 
MEDLJI-

KA

RADNIK 
KOJI 

OBAVLJA 
APRETU-

RU

PLE-
MENITI   
METAL, 
ARGEN-

TUM

JELEN 
SRODAN 

SOBU
AMERICIJ

SLOVO 
SA KVA-
ČICOM

NASELJE 
U BLIZINI 
OSIJEKA

KOJI JE 
U 

KVARU, 
POKVA-

REN

PRO-
LJETNA  
MEDO-
NOSNA 
BILJKA

IZBRISIVA 
VRSTA 
MEMO-

RIJE

DIO 
SPORT-

SKE 
ODJEĆE

ŽENSKO 
IME, 

UMIJA
UTOVA-
RANJE

HP
75

PČELAR 
KOJI 

SKUPLJA I 
PRODAJE 

MED

RIJEČ 
BEZ NA-
GLASKA

KOJI JE 
MALE 

DEBLJINE, 
UZAK

DRŽAVA 
NA 

BLISKOM 
ISTOKU

KRATICA 
ZA NE-

BRASKA

UGLJIK

MATICA 
KOJA LEŽE 

TRU-
TOVSKA 
JAJAŠCA

ČISTI   
GORNJI 
ZRAK

NEUTRON
LUKA NA 
OTOKU 

SHIKOKU 
U JAPANU

DAVALAC 
DONACI- 
JE, DA-

RIVALAC

TROPSKO 
VOĆE

VODENA 
ŽIVOTINJA

MEDONO-
SNA 

BILJKA, 
GOSPINA 

TRAVA

VLADIMIR 
NAZOR

IME NOGO-
METAŠA 

RAKITIĆA

SPLIT

VODIČ 
STRUJE, 

PROVODNIK
BILJARSKI
ŠTAP, KE 

UPIŠI: LJV

GURAJUĆI 
UTJERATI, 
UBACITI

ODMOR 
POLJOPR.

TLA 
RIJEKA U 

ITALIJI
(. F . . .)

STATIV 
ZA FOTO- 
APARAT

DUŠIK



HRVATSKA PČELA

Red
.       

br.
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broj u 

registru
Prezime Ime Mjesto Adresa Telefon Mobitel

1 1 Korać Smiljan Varaždin Trakošćanska 24 042 212 894 091 563 8878
2 4 Dominić Nenad Veliko Trgovišće Dubrovčan 47 B 049 556 132 098 889 347
3 8 Legat Ivan Karlovac Hrv.bratske zajednice 17 047 611 084 098 9823 834

4. 9 Jureša Dragutin Krapinske Toplice Selno 58 049 232 956 098 880 445
5. 16 Jaćimović Milan Metković S.Radića 36 020 682 358 098 942 3486
6. 24 Pajnić Zvonimir Bilje Vinogradska 30A 031 353 948 098 809 822
7. 27 Crnković Zdenko Zagreb Kopernikova 3 01 625 01 79 091 625 01 79
8. 30 Kovačić Branka Darda A.G.Matoša 8 031 741 737 098 9503 137 
9. 31 Pavlović Marija Sisak Velebitska 4 044 741 694 098 803 565

10. 32 Grgurić Ivica V.Svinjičko V. Svinjičko 169 044 715 113 098 1777 135
11. 33 Kobra Miroslav Grubišno Polje Vilka Ničea 2 043 485 214 098 9335 200
12. 37 Marković Zlatko Osijek Bilogorska 23 031 304 102 091 5210 497
13. 39 Pemper Zlatko Levinovac Levinovac 22 033 777 153 091 7629 921
14. 40 Agelić Nikola Vrbanja Matije Gupca 35 032 863 291 098 186 7504
15. 42 Grbić Predrag Vukovar Mirogojska 44 032 444 283 099 411 7703
16. 46 Smičić Stjepan Kumrovec Risvica 11 049 553 263 098 1850 770
17. 47 Obad Vlado Bjelovar Banovine Hrvatske 3 043 246 974 098 811 194
18. 48 Križ Marko Zagreb Novačka 259 098 9858 454
19. 50 Kovačić Marin Darda Cvjetna ulica 6 098 868 724
20. 51 Pratnemer Nikola Bjelovar Milana Šufflaya 16a 043 235 238 092 268 8442
21. 52 Vostrel Damir Grubišno Polje I. N. Jemeršića 7 043 486 125 098 9736 274
22. 54 Antolčić Miroslav Velika Gorica Seljine brigade 20 091 1632 775
23. 56 Filko Miroslav Dubrava Vrbovečka Kunđevac 12 099 2928 988
24. 58 Lenac Matija Hrvatska Kostajnica Varoški bunar 10 044 851 587 095 9042 240
25. 59 Cvetičanin Juraj Greda Greda 122 098 174 2035
26. 60 Bunčić Vesna Gospić Bilajska 6/1 091 5277 666
27. 61 Herclik Dalibor Grubišno Polje 30. svibnja 1990. 13 043 448 190 098 660 281
28. 64 Ivić Stjepan Tenja Koranska 27 095 910 6009
29. 67 Miletić Branko Duga Resa Bana J. Jelačića 16 d 091 101 2020
30. 68 Zorić Sonja Gospić Smiljanska 76 091 212 3014
31. 69 Saleta Vinko Pakrac Krndija 69 034 474 268 091 421 1006
32. 70 Elveđi Zlatko Zadar Franka Lisice 4 098 461 760
33. 71 Pemper Anica Virovitica F. B. Trenka 55 095 530 9128
34. 72 Hruškar Darko Belec Donja Selnica 7 049 460 202 099 515 9360
35. 73 Pavlinić-Ciglenečki Dragica Tuhelj Sveti Križ 215 098 9072 492
36. 77 Ivančević Radmilo Korenica J. Jovića 72/4 099 205 2323
37. 78 Frković Marko Gospić Lički Novi 1b 098 823 509
38. 80 Duš Stjepan Krapina I. Rendića 21 098 184 1429
39. 81 Špančić Dražen Dvor Zamlača 55 044 871 469 099 512 5025
40. 82 Đurđević Predrag Petrinja S. Radića 168 091 585 3717
41. 83 Jasna Krapljan Sunja Lj. Posavskog 24 098 906 35 23
42. 84 Dješka Dario Osijek A. Hembranga 93 099 216 9625
43. 85 Gegić Spasoje Vera S. Stepanović 31 098 718 643
44. 86 Momčilović Predrag Suhopolje Matije Gupca 101 098 976 7517
45. 87 Klaić Darko Zagreb Božidraićeva 22 098 325 378
46. 88 Šop Dane Gospić Trg S. Radića 5 098 588 238
47. 89 Radalj Andrej Rijeka D. Gervaisa 37 091 956 2800
48. 90 Sudić Josip Selna Sv. Antuna Padovanskog 67 098 703 776
49. 91 Horak Zvonko Grubišno Polje I. Nepomuka Jemeršića 17 091 5915 770
50. 92 Đudarić Mario Voloder Vezmarova 18 099 6262 707
51. 93 Kozina Dražan Trilj Velić 4b 095 883 0677
52. 76 Pleš Joso Karlovac Tina Ujevića 5 099 504 2785

Registrirani uzgajivači matica pčela  u 2022. godini 
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